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NYHETER. I ett anonymt brev till Nya 
Åland påstås en Sverigeålänning, bo-
ende söder om Stockholm, smuggla 
grovkalibriga skjutvapen från USA till 
Sverige. 

Minst tre av vapnen, bland annat två 
.44 Smith & Wesson revolvrar, skall en-

ligt brevskrivaren ha förts vidare till 
Åland.

Men vid Ålandspolisen har man inte 
stött på den här typen av vapen som 
skulle fi nnas olagligt på Åland. Inte 
heller vid Rikskriminalpolisen i Stock-
holm har den kriminalinspektör som 

utreder den här typen av brott hört ta-
las om Sverigeålänningen, men lovar 
undersöka saken närmare.

Brevet kom till Nya Åland efter skri-
verierna om den åländska insatsen när 
den så kallade Mockfjärdsrevolvern 
återfanns. SIDAN 3

Ålänning påstås
smuggla vapen

REPORTAGE. Andreas 
Fellman från Mariehamn hit-
tade ett fi ffi gt sätt att bära den 
inköpta dörrkransen medan han var 
på lillajulmarknaden på Jan Karls-
gården i lördags – på huvudet.

Massor av folk köpte och sålde.
SIDORNA 12-13

Grön krans
på skulten

NYHETER. Åländska 
hantverkare ser sig 
tvingade att bojkotta 
landskapsdagarna i 
Helsingfors i som-
mar. Att hyra den 
billigaste boden på 
Senatstorget under 
dagarna kostar 500 euro, och 
det anser många att de inte 
har råd med.

– Också för oss som är mer 
etablerade känns det som en 
för stor summa. Det är tråkigt 
för jag hade sett fram emot 
att fara, men med de nuva-

rande kostnaderna ser 
det inte ut som om jag 
och många andra har 
råd, säger textilhant-
verkare Ann Gran-
lund (bilden).

Projektledaren för 
landskapsdagarna, 

Gunilla Hellman, tycker dock 
inte att summan är för stor.

– Landskapet går in och 
subventionerar den absolut 
största delen av kostnaderna, 
vi tycker det är ett bra erbju-
dande. 
 SIDAN 8

Hantverkare ratar
landskapsdagarna

folk 15
”Jag valde den röda
 för den är tuffast”.

kulturen 10
Mirjam ”Mirre” Christensen från 
Lemland är årets fotograf i fotoklub-
ben Obscura, och aktuell med en 
utställning i stadsbiblioteket.

sport 18
Åland United har gjort klart med för-
sta nyförvärvet till sitt ligalag i fotboll, 
22-åriga Natalia Rickne från svenska 
division I-laget Bollstanäs SK.

NYHETER. In i det sista pågick rösträkningen i 
årets luciaomröstning. Två kandidater låg i jäm-
bredd, och först efter kontrollräkning i går stod det 
klart: Kandidat nummer 2, Fanny Holmberg från 
Mariehamn, avgick med segern.

– Det känns jättebra. Men det har varit en spän-
nande dag, sa hon i går kväll när resultatet tillkän-

nagavs hemma hos luciakommitténs ordförande 
Susanne Eriksson.

I år avgavs många fl er röster än i fjol, över 6.000. 
Det innebär att en stor del av ålänningarna engage-
rar sig i luciatraditionen.

Men trots det har den insamlade summan inte 
ökat. Den ligger på fjolårsnivå, drygt 3.300 euro.

I kväll samlas luciaföljet för att välja sånger och 
öva tillsammans med John-Adam Sjölund. I år vän-
tar en nyordning – luciaprogrammet är uppdelat på 
två dagar, den 13 och 15 december, för att man ska 
kunna ta sig lite mera tid hos äldre och sjuka som 
får besök. I år får många företag besök av luciaföljet 
mot att man deltar i insamlingen.  SIDAN 13

Fanny Holmberg är årets lucia
Nummer 2. Fanny Holmberg blir årets ljusbärerska i vintermörkret, Folkhälsans sextioandra lucia. Tärnorna är från vänster Malin Söderlund, Lena Tomas-
son, Karolina Sjölund, Fannie Velander, Mikaela Mattsson och Daniela Blomqvist.  Foto: JONAS EDSVIK

nyheter 9
 ”Vi är himla glada över
 att vi blev frikända.”

ANNA-LINNÉA RUNDBERG OM RÄTTE-
GÅNGEN  I SKOTSK DOMSTOL I FREDAGS.

CHEFREDAKTÖR NINA FELLMAN 
OM KLÄNNINGEN PÅ PRESIDENTBALEN.

NYHETER. Degersands camping i 
Eckerö – drygt 9 hektar mark, lång 
sandplage och byggnader – såldes i 
fredags till det under bildning varan-
de bolaget Fastighets ab Långben för 
210 000 euro. Bakom bolaget står tre 
långbenta herrar, Peter Lindström, 
Leif Nordlund och Stefan Eriksson. 
För Peter Lindströms del innebär kö-
pet att han så småningom fl yttar hem 
till Åland efter många år i Sverige.

– Campingen öppnar i juni om vi 
hinner bli klara, säger han.
 SIDAN 5

Nytt bolag har köpt Degersand

 NYHETER. Nazistiska slagord, fel-
stavade dessutom, har klottrats på 
polishusets vägg i helgen. Också an-
nat ofog har begåtts. Bland annat 
välte ett gäng ungdomar en parke-
rad bil på sidan. SIDAN 8

Naziklotter på polishus

NYHETER.  Fredrika 
Kika Sundberg, ny-
hetschef och layout-
ansvarig på tidningen 
Åland, föreslås bli ny 
bibliotekarie i Fin-
ström. Hon har avlagt 
bibliotekarieexamen, och om hon 
väljs så ska hon framöver leda en 
nybildad aktivitetsnämnd med allt 
från fritid till kultur under paraply-
et. SIDAN 4

Nyhetschef till Finström?

NYHETER. Ett nytt problem med 
fastigheten där Godby daghem är in-
rymt uppstod nyligen – en vattenläcka 
i taket. I fjol höstas sanerades fastig-
heten mot mögel och fi berpartiklar i 
luften, och frustrerade föräldrar vill 
att kommunen påskyndar bygget av 
det nya dagiset.  SIDAN 4

Nya problem i Godbydagis
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VÄLKOMMEN TILL SUPERMARKET

KANTARELLEN OCH MATHISHALLEN
Supererbjudandena gäller
måndag 4/12 - onsdag 6/12

vetemjöl
2 kg Euroshopper
EP 0,36/kg

smör
500 g ÅCA
EP 5,30/kg

kantarellimpa
Bageri Kantarellen

tårtdegplattor 
1 kg Myllin Para
Utan Plussa-kort 3,58/2 pkt

godisboxar
Fazer, Panda, Toblerone och After Eight
Utan Plussa-kort 11,40/3 ask

kallrökt och
gravad regn-
bågsfilé
150 g skivad, Heimon Gourmet
Utan Plussa-kort 2,49/pkt

065
st

Supererbjudande
ROSTBIFF FÄRSK

Garantimörad, inhemsk

Supererbjudande
GRIS YTTERFILÉ

Ca 1,5 kg, inhemsk

Supererbjudande
COCA-COLA 2-PACK

1,5 liter x 2, med pant 2,99/pack

895
kg 2 19

pack EP 0,73/l 

Måndag-fredag 9-19, 
lördag 9-16, 

söndag 11-16
Ålandsv. 42, tel. 28 149

Supererbjudandena gäller så långt lagret räcker (gäller samtliga supererbjudanden)

590
kg

265
pkt

1 89
st

300
2 pkt

990
3 ask

259
pkt 

- förmån

Från vårt eget bageri

Öppethållningstider Självständighetsdagen 6.12
Kantarellen 10-18, Hallen 11-16

I slutet av veckan godkände 
Europaparlamentets förhand-
lare ministerrådets kompro-
missförslag som grundar sig på 
det kontrollsystem som särskilt 
den tyska kemikalieindustrin 
förordat. Enligt Greenpeace 
lobbade Tyskland aktivt för en 
kompromiss som inte skulle 
förbjuda användningen av alla 
skadliga kemikalier, utan att det 
skulle räcka med att industrin 
garanterar att kemikalierna inte 
släpps ut i miljön.

Miljöorganisationerna har, 
enligt Greenpeace, lyckats be-
visa i olika undersökningar att 
industrin inte kan hindra farliga 
kemikalier från att sprida sig till 
natur, djur och människor. Ifall 
kompromissförslaget godkänns 
i europaparlamentets andra 
behandling i mitten av decem-
ber betyder det att det också i 
fortsättningen är fritt fram att 
använda farliga, cancerfram-
kallande kemikalier trots att de 
skulle gå att byta ut mot tryg-
gare alternativ.

I kompromissförslaget kon-
stateras att de företag som re-
gistrerar sina kemikalier själva 
kan föreslå att ämnet kan ersät-
tas. Miljöorganisationerna anser 
att detta inte sporrar kemikalie-
företagen att överge bruket av 
skadliga kemikalier.

Ingen rätt att veta
Överenskommelsen styrker 

ministerrådets ståndpunkt 
från december i fjol – att er-
sättningsprincipen ska om-
fatta bara persistenta och bio-
ackumulativa kemikalier, det 
vill säga långlivade kemikalier 
som anrikas i näringskedjan. 
Också principen om att kon-
sumenterna har rätt att få in-
formation om förekomsten av 
skadliga kemikalier i dagligva-

ror togs bort ur kompromiss-
förslaget.

REACH-förordningens syfte 
var från början att skapa ett ef-
fektivt och enhetligt system för 
kontroll av kemikalier. Men 
med kompromissförslaget för-
blir tusentals kemikalier okon-
trollerade, och inte heller kom-
mer förslaget att leda till något 
enhetligt system för hur indu-

strin ska tvingas ersätta farliga 
kemikalier.

”REACH kommer att ge 
oss mer information om kemi-
kaliesäkerhet, men samtidigt 
förlorade EU en unik chans 
att skydda konsumenternas 
hälsa och miljön. Detta har vi 
särskilt Tysklands starka kemi-
kalieindustri att ”tacka ” för”, 
skriver Greenpeace.

Finland har som EU-ordfö-
randeland lett förhandlingarna 
i ministerrådets namn. ”Det är 
frapperande att de övriga med-
lemsländerna i EU inte lyckades 
tygla Tyskland. Man kan också 
fråga sig vilken kohandel som 
förekommit under förhandling-
arna mellan de stora medlems-
länderna”, heter det.

Greenpeace betecknar det 
som osannolikt att det längre går 
att kräva att reglerna skärps.

Också Svenska naturskydds-
föreningen är djupt kritisk. 
”En kraftig försämring av 
REACH” är resultatet av mi-
nisterrådets och parlamentets 
kompromiss, heter det.

Föreningen befarar att detta  
ytterligare försämrar medbor-
garnas förtroende för kemika-
lieindustrin och EU:s lagstif-
tare”.

ANNIKA ORRE
annika.orre@nyan.ax

tfn 528 450

”REACH – en förlorad chans”
Miljöorganisationer bittra på kemikaliekompromiss

Tummen ner. Inte ens blöjor och vårdprodukter för barn är fria från farliga kemikalier, visar undersök-
ningar. Och det kompromissförslag om EU:s kemikalielagstiftning som manglats fram och tillbaka gör inte 
saken stort bättre, något som miljöorganisationerna är starkt kritiska mot.  Arkivfoto: ERKKI SANTAMALA

Greenpeace, Världsnatur-
fonden, Svenska natur-
skyddsföreningen och 
andra miljöorganisationer 
är besvikna över förhand-
lingsresultatet som nu 
ser ut att bli ny europeisk 
kemikalielagstiftning, 
REACH.

� I helgen tvingades ett Finn-
airplan, som skulle fl yga från 
Moskva till Helsingfors, stan-
na på marken på grund av för 
hög radioaktiv strålning.

I kabinen mätte man upp en 
strålningsmängd som översteg 
gränsen för vad som är tillå-
tet. De 70 passagerarna hade 
redan hunnit gå ombord på 
planet.

Passagerarna fördes till en 
särskild hall där hälsovårds-
myndigheterna mätte deras 
strålningsvärden. Myndighe-
terna utreder varifrån den ra-
dioaktiva strålningen kom.

Strålning
stoppade
Finnairplan

� Den 13-18 januari visas 
fi lmen ”Den obehagliga san-
ningen” på Bio Savoy. Filmen 
är gjord av den tidigare pre-
sidentkandidaten i USA Al 
Gore och handlar om klimat-
förändringen.

Agenda 21-kontoret kom-
mer att bjuda gymnasieskole-
leverna och politikerna på vis-
ning på dagtid. På kvällarna 
visas fi lmen mot sedvanlig 
betalning.

Omtalad miljö-
fi lm på bio

Livet är inte tryggt. Livet är oförutsägbart och osä-
kert. Det fi nns ingenting man kan ta för givet, det 
fi nns ingenting som är fast och konstant”.
 ANNA-LENA LAURÉN I HUFVUDSTADSBLADET

Arkivfoto: JONAS EDSVIK
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� Häradsåklagare Marina Ek-
Bäck vid Pedersöre härad har 
emottagit anmälan mot den 
åländske polis, som anklagas 
för att ha hotat festdeltagare 
med pistol. Hon kan dock inte 
avgöra om en förundersök-
ning ska inledas, förrän läns-
styrelsen i Åbo gett besked 
om vilken polisinrättning som 
ska göra utredningen.

– Det dröjer säkert några 
dagar. Men så mycket kan 
jag säga, att det här är inte ett 
ärende som föranleder några 
brådskande åtgärder, säger 
Marina Ek-Bäck. (th)

Ingen brådska
med anmälan
mot polisman

� En stor vattenläcka från 
en stamledning upptäcktes i 
torsdags kväll runt 23-tiden i 
Strandnäs vid korsningen Jo-
hannebovägen och Grantorps-
vägen. Vattenläckaget fanns nå-
gonstans mellan gamla och nya 
Godbyvägen samt begränsas av 
Krokensvägen och Grantorps-
vägen. I detta område var under 
fredagen vattenledningen av-
stängd. Vid grillen i korsningen 
Johannebovägen/Grantorps-
vägen fanns det en vattenvagn 
med dricksvatten för de 50-tal 
drabbade hushållen.

Reparationsarbetet sattes 
igång tidigt på fredagsmor-
gonen och kunde avslutas 
samma förmiddag enligt 
Mariehamns VA-chef Jouni 
Huhtala. (sg, prao)

Omfattande
vattenläcka
i Strandnäs

En ledning sprang läck i 
Strandnäs i torsdags kväll. 
 Foto: SUSANNA HAGMAN 
 (PRAO)

Efter den åländska insatsen i 
Sverige för två veckor sedan, 
när den så kallade Mock-
fjärdsrevolvern hittades, fi ck 
Nya Åland ett brev i postlådan 
om fl er grovkalibriga vapen 
där ålänningar skulle vara in-
blandade. Men då på fel sida 
om lagen.

Mockfjärdsrevolvern, lik-
som den revolver med vilken 
Sveriges förra statsminister 
Olof Palme mördades med i 
februari 1986, är en .357 Smith 
& Wesson Magnum.

Till Åland
I brevet påstås att revolvrar 
med ännu större kaliber skulle 
smugglas in till Sverige av en 
sverigeålänning och att två .44 
Smith & Wessonrevolvrar tagits 
till Åland, köpta av sverigeå-
länningen.

Överkommissarie Lars-Ole 
Styrström vid Ålandspolisen 
har fått ta del av brevet.

– Det här är nytt för mig. 
Jag kan inte minnas att vi 
skulle stött på den här typen 
av vapen som skulle varit in-
smugglade.

Ni har inte stött på den 
här typen av vapen vid 
utredning av annan 
brottslighet?

– Inte vad jag kan minnas, och 
inte har svenska polisen varit i 
kontakt med mig i alla fall om 
något sådant här.

Inte omöjligt
Vid Rikskriminalpolisen i 

Stockholm kan man inte på 
rak arm säga om någon sveri-
geålänning skulle varit inblan-
dad i vapensmuggling som po-
lisen utrett.

– Det låter inte helt omöj-
ligt att en vapensmuggling 
skulle kunna gå till så som 
det beskrivs i brevet, men det 
fi nns inget i det som leder till 
en igenkänningsreaktion, sä-
ger en kriminalinspektör vid 
Rikskrim till Nya Åland.

Han tänker i alla fall titta 
närmare på frågan. Att det 
förekommer vapensmuggling 
och många olagliga vapen i 
omlopp är helt klart.

– Det handlar om allt från 
organiserad brottslighet till 
vapenintresserade som obe-

tänksamt tar med sig vapen 
utomlands ifrån, säger krimi-
nalinspektören.

Finns här lagligt
Lars-Ole Styrström vid Ålands-
polisen säger att den här typen 
av grovkalibriga skjutvapen ock-
så fi nns lagligt fi nns på Åland.

– Det fi nns kriterier i skjutva-
penlagen om godtagbara skäl, 
och det är utifrån det som det 
bedöms om man får licens. Det 
är ju ingen subjektiv rätt, utan 
en prövning enligt lagens krite-
rier görs varje gång. Det fi nns 
personer som har tillstånd för 
sådana här vapen på Åland, 
men de är inte många.

Vilka är de godtagbara 
skälen?

– Oftast är det sportskytte, det 
är det som det gäller. Man skall 
visa att man aktivt håller på med 
det. Sedan fi nns det licenser se-
dan gammalt innan den nya la-
gen kom första januari 1998.

Var det liberalare före 
det?

– Ja, och en lag gäller normalt 
inte retroaktivt. Om man fått 
tillstånd enligt den gamla lagen 
så är den licensen giltig.

Kan lämna in
Att det fi nns olagliga vapen på 
Åland är Lars-Ole Styrström 
övertygad om.

– Visst fi nns det olagliga va-
pen, den saken är klar, men i de 
fl esta fall handlar det om gamla 
dödsbovapen där man inte 

tänkt på att söka ny licens när 
den som haft licens för vapnet 
avlidit. Vapnet står i en skrubb 
eller på vinden, och kan göra 
det i fl era generationer.

Fram till den 1.1 2004 hade 
polisen ett amnestiförfarandet 
så att man slapp straff om man 
självmant lämnade in vapen 
man inte hade licens på till po-
lisen.

– Vi fi ck in lite över 200 va-
pen, men det händer nu också 
att folk lämnar in vapen som de 
påträffat. Då blir det också utan 
påföljd, lagen är sådan att om 
man självmant anmäler till po-
lisen om vapen så slipper man 
straff.

ULF WEMAN
ulf.weman@nyan.ax

tfn 528 442

Sverigeålänning säljer revolvrar
Anonymt brev till Nyan om vapensmuggling:

En sverigeålänning söder 
om Stockholm smugglar 
grovkalibriga revolvrar 
och pistoler från USA till 
Sverige, och minst tre av 
dem fi nns på Åland.

Det påstås i ett handskri-
vet anonymt brev till Nya 
Åland, men vid polisen är 
detta helt obekant.

Anders Stenmark och Eva 
Sundberg på Kumlinge 
Björkö får 866 euro i ersätt-
ning för två förlorade tackor 
samt halva kostnaden för el-
stängsel. De hade ansökt om 
3.480 euro för förlorade får på 
Söderholma i Brändö.

Som Nya Åland berättade 
tidigare i höstas påträffades en 
av tackorna så nyriven, att den 
fortfarande var varm. Med de 
andra vet man inte lika säkert 
vad som har hänt.

– Vi är tacksamma. Det 
kompenserar en del, men fod-
ret är dyrt och det får vi inte 
ersättning för, säger Anders 
Stenmark om beslutet.

På landskapsregeringen har 
man sagt att man ersätter i 
första hand för att förebygga 
skador. Men Stenmark påpe-
kar att det var för att förebyg-
ga skador som man tog hem 
fåren och då behövdes foder. 
Så argumentationen är litet 
inkonsekvent, tycker han.

– Men det bästa är att land-
skapsregeringen med det här 
visar att man tror på att björ-
nen fi nns. Eller björnarna. 
Det fi nns helt klart mer än en 
björn, man har ju sett spår av 
olika storlek.

Ingen som jagar
Det som bekymrar Anders 
Stenmark och Eva Sundberg 
är att landskapsregeringen 
inte gör något åt jakten. Man 
har gett tillstånd för jakt, men 
inte mer.

– Man har inte gett i upp-
drag åt någon att jaga.

Men skulle inte jägarna 
på Brändö bli förnär-
made om det skickades 
ut någon annan för att 
jaga?

– Nej. Det går inte att jaga 
björn på samma sätt som älg. 
Man behöver helikopter för 
att spåra upp den, säger Sten-
mark.

Han säger att det är omöj-
ligt att veta var björnen fi nns. 
Det fi nns över tusen holmar 
och kobbar i Brändö och även 
om många är väldigt små så 
kan björnen/ björnarna fi n-
nas på i stort sett vilken holme 
som helst.

– Det är fruktansvärt svårt 
att hitta en björn i skärgår-
den.

Om björnen/ björnarna 
har gått i ide vid det här 
laget och kommer fram i 
vår, vad fi nns det då för 
dem att äta. Kommer de 

att bli mer närgångna 
mot soptunnor och lik-
nande?

Anders Stenmark förmodar att 
de äter samma saker som på 
hösten, med undantag för bär.

– Kanske älgkalvar och rå-
djur. Vitsvanshjortar fi nns här 
också.

HARRIET TUOMINEN
harriet.tuominen@nyan.ax

tfn 528 464

Men ägarna undrar var jakten dröjer

Ersättning för björnslagen tacka

Slagen av björn. Den här tackan fi ck Eva Sundberg syn 
på medan den ännu var varm och blodet inte hade stelnat. Det 
sannolika är att björnen hade skrämts bort av att hon kom. Bilden 
togs ett dygn senare, när mängder av fåglar hade kalasat på 
tackan och putsat kött från revbenen.  Foto: ANDERS STENMARK

Landskapet betalar ut er-
sättning för två avelstack-
or, av vilka åtminstone den 
ena bevisligen blev slagen 
av björn. Men vad händer 
nu?

� Det anonyma brevet till Nya 
Åland är tydligen skrivet med 
anledning av nyheten förra 
veckan om att åländska dykare 
fann den så kallade Mock-

fjärdsrevolvern. Brevet lyder så 
här efter en första mening som 
konstaterar att polisen i Sverige 
söker efter .357 revolvrar:

”...En sverigeålänning söder 
om Stockholm har sedan 1992-
3 insmugglat grovkalibriga va-
pen till Sverige och andra som 
känner denna ålänning har gjort 

sådana här affärer sedan början 
av 80-talet.

Dessa vapen kommer från 
USA och insmugglas i botten 
på olje- och bensinfat som har 
insvetsat en hålighet i botten, 
samt i oljetråg på importerade 
motorer, helt omöjligt för tullen 
att upptäcka.

En pall med fyra olje- eller 
bensinfat är oöppnade ovantill 
och fastspända med band. Ett 
eller två av faten är prepare-
rade på pallen och vattenfyllda 
och viktbalanserade genom en 
plugg underifrån i facket. Det 
är helt omöjligt att upptäcka om 
man inte vänder faten.

På Åland fi nns minst två .44 
S o. W revolvrar samt en .38 
pistol. Båda .44:orna är ifrån 
ålänningen och .38:an är från 
svensken.

Det borde fi nnas fl er av dom 
här på Åland, eftersom det varit 
fl er beställningar genom åren 
än dom här tre vapnen.” (uw)

”Borde fi nnas
fl er på Åland”

Lagliga pistoler. 
Sportskytte är godtagbart 
skäl till att få licens på 
skjutvapen, vilket demon-
streras här av Mauno 
Väyrynen vid förra årets 
Öspel. Han har naturligt-
vis inget samband med 
den här artikelns innehåll. 
Ålandspolisen är ovetande 
om påstådd smuggling av 
grovkalibriga skjutvapen. 
 Arkivfoto: DAVID
  LUNDBERG

� SALTVIK. Fornföreningen 
Fibula anhåller om att Saltviks 
kommun donerar ett cirka 2,5 
hektar stort markområde till 
föreningen. Markområdet är 
det som brukar användas för 
den årliga vikingamarknaden. 
Området är nu byggnadsplane-
rat och från början avsett som 
friluftsområde.

Dessutom anhåller fornfören-
ingen om ett arrendekontrakt 
med kommunen över det mark-
område som används som par-
keringsplats under marknaden.

Just nu fi nns ett 20-årigt le-
goavtal mellan föreningen och 
kommunen som innebär att Fi-
bula får nyttja marken och bygg-
naderna för sin verksamhet.

Kommunstyrelsen tillsatte 
på sitt senaste möten en ar-
betsgrupp vars uppgift är att 
förhandla med Fibula i frågan. 
Gruppen består av Jan Salmén, 
Jan Lindgrén, Bert Häggblom 
och kommundirektör Kerstin 
Alm. (ab)

Fibula vill äga
vikingaområdet
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Föräldrarna till dagisbarnen har 
tidigare lämnat in en skrivelse 
till kommunen där man efter-
lyst åtgärder. Den sanering som 
gjordes i fjol är inte tillräcklig, 
anser de.

– Många barn är sjuka. Det är 
klart att det är förkylningstider 
nu, och vi har inga bevis för att 
det är huset som orsakar sym-
tomen, men vi är oroliga, säger 
föräldern som anser att ett nytt 
daghem bör ha högsta prioritet.

– Det är ju viktigare att bar-

nen mår bra än att kommunen 
har en uppvärmd sandplan.

Planerat till 2008
Sommaren 2005 fattade full-
mäktige beslutet att ersätta 
Godby daghem och småbarns-
dagiset Lindebo med ett nytt, 
stort daghem invid Källbo skola. 
Byggstarten planeras till 2008.

Fram till dess ska barnen vis-
tas i Godby daghem, vars äldsta 
del troligen härstammar från 
1970-talet.

Kommuningenjör Dan Eng-
blom berättar att det var en 
plåtskarv på taket till en av in-
gångarna som gett efter så att 
vatten runnit in.

– Innertaket har rivits bort. 
Jag tror inte att läckaget pågått 
någon längre tid, säger han.

Läckan har nu lagats.
Kommuningenjören berättar 

att ÅHS miljöenhet för en tid 
sedan gav en lista med åtgärder 

som måste vidtas för att inom-
husmiljön i daghemmet ska bli 
bättre. Prover som tagits under 
det senaste året har nämligen 
visat att det har funnits mineral-
ullsfi brer i luften.

– Åtgärderna har vidtagits. 
Ett innertak där det tidigare 
fanns mineralullsplattor har 
bytts ut mot gipsskivor. Vi har 
också tätat alla ställen där luft 
kan komma in uppifrån vinden.

Väntar på provsvar
Misstanken var att fi brerna kom 
från takplattorna som funnits i 
huset sedan det byggdes.

Nya provtagningar har be-
ställts. Enligt Dan Engblom är 
de senaste mögelproven ok.

– Vi väntar på resultatet av 
det sista provet. Men jag förstår 
föräldrarnas oro.

Problemen med inomhusluf-
ten i daghemmet är inte nya. 
Redan 1999 undersöktes huset 

med hjälp av mögelhund, och 
sommaren 2005 sanerades allt-
så daghemmet. Före det blev 
en anställd tvungen att sluta på 
grund av problem med slemhin-
nor och ögon.

Men på hösten hade både 
barn och personal fortfarande 
problem, och prover som togs 
visade att det fi nns bakterier, 
jästsvampar, mögel och par-
tiklar av tungmetaller i luften 
– dock inte i så höga halter, för-
utom en art av mögelsvamp i 
golvisoleringen i ett rum.

ÅHS ledande veterinär Rauli 
Lehtinen är väl medveten om 
problemet med Godby daghem. 
Han har samma åsikt som för-
äldrarna.

– Jag tycker att kommunen 
ska ta konsekvenserna och riva 
huset.

Inspektion i dag
I dag måndag åker hälsoin-

spektör Stig-Göran Nord-
berg till daghemmet på 
inspektion, berättar Rauli 
Lehtinen som säger att kom-
munerna är skyldiga att rap-
portera alla läckage och an-
dra omständigheter som kan 
påverka inomhusklimatet 
i offentliga byggnader, hur 
små saker det än handlar 
om.

– Framför allt gäller det 
här för daghem, skolor, 
äldreboenden och liknande 
hus.

Känner man till det här 
i kommunerna?

– Det tror jag nog. Varje 
gång som tidningarna skri-
ver om drabbade hus ringer 
vi upp och frågar varför vi 
inte har fått rapport, säger 
Rauli Lehtinen.

ANNIKA ORRE
annika.orre@nyan.ax

tfn 528 450

Läckande takfog det senaste
Nu har föräldrarna tröttnat på problemen med Godby daghem

Riv. Det är det råd Rauli Lehtinen vid ÅHS miljöenhet ger till Finströms kommun angående Godby daghem där ett nytt takläckage nyligen uppstått. Men först 2008 är 
byggstarten för det nya daghemmet inplanerad. På bilden som togs hösten 2005 leker Julia Lindström, Alexandra Svenblad, Nathalie Pensar och Erik Blomqvist. 
 Foto: STEFAN ÖHBERG

Varför görs ingen ordentlig 
sanering av Godby dag-
hem för att få bukt med 
problemen, undrar en 
förälder som tagit kontakt 
med Nya Åland.

Det senaste är en vat-
tenläcka i taket i en av 
entréerna. Föräldrarna vill 
skynda på bygget av nya 
daghemmet.

 

Kommunfullmäktige har bett 
kommunstyrelsen att utreda 
om fritids- och näringsnämn-
den kan läggas ner, eftersom 
en stor del av de frågor som ti-
digare handlades av nämnden 
i dag sköts av Ålands idrotts-
center.

En sammanslagning av bib-
lioteks- och kulturnämnden 
och fritids- och näringsnämn-
den till en aktivitetsnämnd 
skulle stärka verksamhetsom-

rådena, förenkla samarbetet 
vid gemensamma ärenden 
samt förkorta handläggnings-
tiderna, menar fullmäktige.

Nämnden skulle sköta föl-
jande områden: ungdomsfrå-
gor, biblioteket, von Knor-
ringmuseet, kulturfrågor, 
näringslivsfrågor, marknads-
föringen av kommunen till 
kommuninvånarna, turister 
och företagare samt kontak-
ten till föreningar i kommu-
nen 

Bibliotekarien föreslås bli 
föredragande i den nya nämn-
den och ansvara för biblio-
teks- och kutursektorn samt 
medisverksamheten. Omor-
ganiseringen ska ske från och 
med den 1 maj 2007.

Kommunstyrelsen beslöt 

i förra veckan att begära ut-
låtande från skolnämnden, 
fritids- och näringsnämnden 
samt biblioteks- och kultur-
nämnden.

Sundberg föreslås
Vem som blir ledande biblio-
tekarie efter Karin Sandell-
Karlsson som gick i pension 
i fredags är ännu inte klart. 
Den nya bibliotekarien, som 
alltså får en hel del nya ar-
betsuppgifter, ska tillträda 
vid årsskiftet.

Biblioteks- och kultur-
nämnden har intervjuat fyra 
av de sju sökande och beslu-
tat sig för att förorda Fred-
rika Sundberg, som arbetar 
som nyhetschef och layout-
ansvarig på tidningen Åland.

– Hon är en kompetent 
och utbildad bibliotekarie, 
säger biblioteks- och kultur-
nämndens ordförande Ulla 
Boman.

Kommunstyrelsen beslöt 
dock i förra veckan att låta 
biblioteks- och kulturnämn-
den fortsätta arbeta med till-
sättandet av tjänsten. Men 
enligt Ulla Boman är styrel-
sen inte tveksam till föror-
dandet av Fredrika Sund-
berg, utan det nämnden ska 
göra är att fundera vidare 
kring sammanslagningen av 
nämnderna. Först därefter 
kan den nya bibliotekarien 
tillsättas.

ANDERS SIMS
anders.sims@nyan.ax

tfn 528 455

Nyhetschef föreslås leda ny nämnd

Fredrika Sundberg har länge 
arbetat som journalist, men 
hon är utbildad bibliotekarie i 
grunden.  Foto: JONAS EDSVIK

I Finström planeras en ny 
aktivitetsnämnd som ska 
ledas av den tillträdande 
bibliotekarien.

För tjänsten föreslås 
Fredrika Sundberg, ny-
hetschef på tidningen 
Åland.

� ÅHS vårdchef Bengt Mi-
chelsson har vidareutbildat 
sig och skaffade en komplet-
terande högskoleexamen i 
somras. Därefter fi ck han på-
ökt från 3.180 euro i grundlön 
till 3.500 euro.

Från och med juli höjdes 
hans lön med ytterligare 350 
euro till 3.850 euro, vilket 
medförde att också ekonomic-
hef Marie Lövgrens grundlön 
höjdes, från 3.589 euro till 
3.850 euro.

I samband med debatten om 
ÅHS chefslöner har det fl ore-
rat uppgifter om att det var 
ÅHS som bekostade Bengt 
Michelssons utbildning, vilket 
han själv dementerar.

– Jag har gjort studierna på 
min fritid, säger Bengt Mi-
chelsson. (th)

ÅHS betalade
inte utbildning
åt vårdchefen

� Ett citat i artikeln om an-
vändningen av refl exer i fre-
dagens tidning blev felaktig. 
Trafi kskyddets informatör 
Lena King menar inte att re-
fl exvästarna måste komplette-
ras med andra refl exer.

– En godkänd refl exväst 
med CE-märkningen EN 
1150 räcker gott och väl som 
refl ex för fritidsbruk. Det är 
den ju testad och godkänd för, 
men det är bra att komplet-
tera med andra refl exer, säger 
Lena King.

Slutsatsen att det inte räck-
er med enbart refl exväst är re-
porterns egen, och inte Lena 
Kings. (uw).

”Refl exväst
räcker till”

� Alla kommuner har nu 
fastställt sin skatteprocent 
för 2007. Saltvik är den enda 
kommunen som sänker skat-
ten nästa år medan resten 
behåller den oförändrad. 
Ålands statistik- och utred-
ningsbyrå, ÅSUB, har räknat 
ut att landskommunernas ge-
nomsnittliga procent för 2007 
därmed blir 17,51 jämfört med 
årets 17,57. Landsbygdens 
skattesats sjunker från 17,55 
till 17,47 nästa år medan skär-
gårdens förblir oförändrad på 
17,73 procent.

Medelprocenten för hela 
Åland sjunker från 16,78 
procent till 16,73.

ÅSUB konstaterar vidare 
bland annat att fastighets-
skatten för stadigvarande 
bostad endast har sänkts 
i Kökars kommun, medan 
skattesatsen för övriga bo-
stadsbyggnader bibehålls vid 
0,90 procent i samtliga kom-
muner. (mt)

Minskad
skattesats för
hela Åland

� En person hade sökt tjäns-
ten som biträdande överlä-
kare till kirurgiska enheten 
på Ålands hälso- och sjuk-
vård när tiden gick ut förra 
veckan.

– Det är alltid svårt att hit-
ta någon, så man är glad när 
det kommer en kompetent 
och bra sökande, säger kli-
nikchef Carl-Åke Carlson.

Den sökande arbetar redan 
nu som vikarierande läkare 
vid centralsjukhuset. (mt)

Kompetent
överläkare
till kirurgen
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Peter Lindström företräder 
bolaget Fastighets ab Lång-
ben, vilket som namnet an-
tyder har tre långa män som 
delägare – Lindström, Leif 
Nordlund och Stefan Eriks-
son. De två sistnämnda bor på 
Åland och Peter Lindström 
blir återfl yttare i och med kö-
pet av Degersands camping.

Köpet omfattar 9,25 hektar 
mark med 120 meter strand. 
Området utgör halva havsba-
det. Den andra delen tillhör 
landskapet, som fi ck budet 

först när det aktuella området 
skulle säljas men som inte gav 
något svar.

I köpet ingår också en café-
byggnad, fem övernattnings-
stugor och servicebyggnader. 
Caféet byggdes någon gång i 
början av 1990-talet.

Fastighets ab Långben köpte 
området inklusive byggnader 
för 210.000 euro. Köpebre-
vet undertecknades i fredags. 
Flera anbud hade lämnats in 
och auktion förrättades.

Peter Lindström berättar att 
bolaget ska fortsätta i säljaren 
familjen Fagerströms spår.

– Området ska alltså fort-
sätta som camping. Vi plane-
rar att öppna i juni om vi hin-
ner få allt klart.

Campingen har varit stängd 
under de senaste 1,5 åren. 

Inför öppningen ska område 
och byggnader gås igenom 
och fräschas upp.

Flyttar hem
För Peter Lindström och hans 
familj innebär köpet en om-
ställning.

– Vi är på väg att fl ytta hem 
så småningom.Min fru slutar 
sitt nuvarande jobb vid års-
skiftet och jag kommer att 
fl ytta successivt.

Familjen köpte ett äldre 
hemman i Skeppsvik, några 
kilometer från Degersand, för 
några år sedan.

Nu bor familjen i Stockholm 
där Peter Lindström jobbar 
som vice vd på företaget Car-
park.

– Jag tror att det går att skö-
ta en del av jobbet på distans, 

men det är inte bestämt ännu.
Han är nöjd med köpet.
– Det är ett fantastiskt fi nt 

ställe, ett av Ålands bästa 
lägen. Vi tyckte att det var 
vettigt att försöka få det att 

fungera igen, säger han om 
orsaken till att trion slog till.

 
ANNIKA ORRE

annika.orre@nyan.ax
tfn 528 450

Fastighets ab Långben köpte Degersands camping

Sandplage. Degersand i södra Eckerö påminner nästan om Skagen i Danmark – en lång, fi n sandstrand ut mot havet. I sommar blir det liv igen på campingområdet 
som varit stängt i mer än ett år.  Arkivfoto: STEFAN ÖHBERG

Degersands camping i 
Eckerö öppnar igen till 
sommaren.

– Så har vi tänkt, säger 
Peter Lindström i det 
under bildning varande 
bolaget som köpt området.

Café. Caféet på Degersands camping byggdes i början av 
1990-talet.  Arkivfoto: STEFAN ÖHBERG

Lemlands kommunstyrelse 
vill att Ålands förvaltnings-
domstol ska reda ut om Ma-
riehamn kan utföra utred-
ningar i andra kommuner än 
den egna. Bakgrunden är att 
Mariehamns stad skickat ut 
en enkät i Järsö- och Nåtö-
området med frågor gällan-
de en överföring av området 
till Mariehamn.

Kommunstyrelsen me-
nar att detta har skett utan 
att staden kontaktat varken 
styrelsen eller fullmäktige i 
Lemland. Styrelsen anser att 
Mariehamns stad tagit sig 
rättigheter som bara tillkom-

mer Lemlands myndigheter 
och folkvalda politiker.

Två säger nej
Förslaget att lämna in ett be-
svär till Ålands förvaltnings-
domstol lämnades av kom-
munstyrelsens ordförande 
Sune Eriksson (lib). Försla-
get fick stöd i omröstningen 

av Gun Holmström (lib), Be-
nita Johans (lib) Danne Sund-
man (ob) och Tor-Erik Söder-
lund (c).

Eva Dahlén (fs) och Susan-
ne Fagerström röstade nej till 
förslaget med motiveringen att 
enkäten inte har någon rättslig 
inverkan på varken kommu-
nen eller dess invånare och det 
är den enskildes rätt att avgöra 
om en fråga ska besvaras.

Frågeformuläret innehål-
ler bland annat frågor om hur 
serviceutbudet upplevs, hur 
förbindelserna till kommun-
centrumet upplevs och hur 
nöjd man är med nuvarande 
möjligheter att få byggrätt.

I enkäten tillfrågas invånarna 
också vad de tror om utveck-
lingsförutsättningarna vid en 
anslutning till Mariehamn och 
om de anser att Järsö- och 
Nåtöområdet kan anslutas till 
Mariehamn. Totalt ställs tolv 
frågor.

Del av uppdrag
Det är Korsholms före detta 

kommundirektör Jan-Erik 
Granö som har utformat enkä-
ten på stadens uppdrag. Svars-
tiden har gått ut, men han vill 
inte berätta något om svarsre-
sultatet.

– Jag kan inte säga något inn-
an jag har rapporterat till min 
uppdragsgivare.

När resultatet läggs fram för 
stadsstyrelsen är ännu inte klart. 

Enligt stadsdirektör Ritva Sarin 
Grufberg är det preliminära da-
tumet den 7 december.

Enkätundersökningen är en 
del av Jan-Erik Granös upp-
drag att utreda konsekvenserna 
av en överföring av Järsö- och 
Nåtöområdet från Lemland till 
Mariehamn.

ANDERS SIMS
anders.sims@nyan.ax

Lemland tar Mariehamn till domstol
Enkäten i Nåtö och Järsö uppskattas inte

Vem får undersöka här? Här går gränsen för Marie-
hamns stads underökningar, anser Lemlands kommunstyrelse. 
Enkätundersökningen på Järsö och Nåtö uppskattas inte. 
 Foto: JONAS EDSVIK

Lemlands kommunstyrelse 
gillar inte att Mariehamns 
stad skickat ut en enkät 
till invånarna i Järsö- och 
Nåtöområdet.

Kommunen lämnar 
därför in ett besvär till 
förvaltningsdomstolen 
som får ta ställning till 
om Mariehamns utred-
ning är laglig.

Sune Eriksson (lib), ordförande i 
Lemlands kommunstyrelse, var 
den som föreslog ett besvär till 
Åfd.  Foto: ERKKI SANTAMALA

Öppnar till sommaren � Ålands försöksstation har 
mätt november månads vä-
derläk och kan konstatera att 
medeltemperaturen under 
månaden legat på 3,9 grader, 
vilket är 1,3 grader varmare 
än den ”normala” medeltem-
peraturen på 2,6 grader.

Högsta temperaturen som 
uppmättes vid två meters höjd 
var 10,1 grader den 7 novem-
ber medan den lägsta notera-
des fyra dagar innan då mäta-
ren visade minus 4,2 grader. 
På markytan noterades minus 
5,7 grader den 16 november. 
Totalt mätte man upp 11 dygn 
med minusgrader under no-
vember.

Nederbörden för månaden 
var 106,3 millimeter vilket är 
betydligt mer än det normala 
där medelmåttet är 77 milli-
meter. Som mest kom det ned 
när det snöade 2 november 
och hela 19 centimeter föll till 
marken. Sett på hela året har 
det dock kommit ner 39,7 mil-
limeter mindre nederbörd än 
normalt för perioden.

– Att det föll cirka 30 mil-
limeter mera regn än normalt 
är tacksamt i och med att vi 
haft och fortsättningsvis har 
ett nederbördsunderskott för 
året. Temperaturvariationer 
är normala, att det varit var-
mare än normalt en månad är 
ingenting exceptionellt. Un-
der det här året har dock nio 
av månaderna varit varmare 
än normalt, medan endast fe-
bruari och speciellt mars varit 
kallare, noterar Ulla Boman 
vid försöksstationen. (mt)

Varmare än
normalt
i november

� Svenska lantbruksprodu-
centernas centralförbund, 
SLC, höll höstmöte i fredags i 
Helsingfors. Förbundet valde 
centralstyrelsen för nästa år, 
och där fi nns Anders Englund 
(c) från Vårdö med. Hans 
suppleant är saltvikaren Jan 
Salmén.

Ordförande för styrelsen är 
fortsättningsvis Holger Falck 
från Sibbo. (mt)

Anders Englund
i SLC-styrelse

� Tidigt på torsdagsmorgo-
nen blåste en bilförare 1,15 
promille och misstänks nu för 
rattfylleri.

� Någon har under torsda-
gen brutit av backspeglar på 
två personbilar i Mariehamn. 
Tilltaget rubriceras som ska-
degörelse.

� Två fall av fortkörningar 
noterades hos polisen i tors-
dags. I Jomala höll en person 
101 kilometer i timmen ge-
nom Björsbykorsningen där 
gällande hastighet är 70 kilo-
meter i timmen.

Genom Söderby i Lemland 
höll en trafi kant 98 kilometer i 
timmen på 70-väg och är där-
med misstänkt för äventyran-
de av trafi ksäkerheten. (mt)

Trampade
på gasen

� Två bilar backade samti-
digt ut på Strandgatan i Ma-
riehamn i tisdags. De kollide-
rade med smärre plåtskador 
som följd.

� En person äventyrade trafi k-
säkerheten i Björsby, Jomala se-
dan denne undlåtit att stanna i 
korsningen, där det är stopplikt.
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Maj-Len Lindholm
Epost: majlen.lindholm@nyan.ax
Telefon: 528 449  BARBARA, BARBRO

Dagens namn

Eventuell uppvaktning

undanbedes
vänligen

Hjördis Enqvist

ORATORIEKÖREN

GER

JULKONSERT
Lördagen den 9 december kl. 19.00 i Jomala kyrka

Annika Sjölund, sopran, Peter Nordman, tenor
Guy Karlsson, Karin Sandholm

Instrumentalensemble
Kurt Eriksson, dirigent

BILJETTER: 12,-/8,- vid entrén 1 h före konserten.
Förköp i pastorskansliet i Mariehamn

4-5.12 kl. 12-13.30.

I. Widéen: Juloratorium, V. Lübeck: Julkantat
W.A. Mozart: Te Deum

Julsånger med manskör och solister Sara Widströmer &
Linus Sjöberg

Green Turtle Lodge, Ghana 6.11.2006

   ÖVRIGT

Nygifta

   FÖRLOVADE

   UNDANBEDES

Adrian Schåman i Kumlinge 
fyllde 5 år i går söndag, den 3 
december. Grattiskramar från 
mommo och Börje, moster 
och Robin, mobbo Gustav.

Tobias Andersson i Jomala 
fyllde 14 år i går söndag, den 
3 december. Han gratuleras 
av mamma och pappa, store-
bror Thomas, mormor, far-
mor, farfar. Åsa och Krille, 
Anton och Andreas.

Vår solstråle Lova Sundell 
i Finström fyller 3 år i dag 
måndag, den 4 december. 
Hon gratuleras av mamma 
och pappa.

Vi firar  0-15 år

Den 13 november 2006 vigdes i Dallas, Texas, USA Kathy Anne 
Pitt från Dallas och Anders Viking Hellström från Saltvik. Bru-
den tar efternamnet Hellström.  Foto: PRIVAT

På farsdagen den 12 november fi ck Smilla en lillebror med måtten 4,5 kg och 53 cm. Föräldrar är 
Kim och Sonja Dolke och familjen bor i Eira, Helsingfors.  Foto: PRIVAT

Marinas lilla 
syster, Angelina 
Kristina Anders-
son föddes den 
16 november 
klockan 08.55 
på World 
Links sjukhus i 
Shanghai, Kina. 
Angelina vägde 
5.300 g och var 
53 cm lång vid 
födseln. Föräld-
rar är Kim och 
Lily Andersson, 
Kim är bördig 
från Sund. 
 Foto: PRIVAT

� � Al-Anon: Anhöriga och 
vänner till alkoholister, träffas på 
Margaretagården ALLA tisdagar 
och fredagar, kl 19.00.

� � Eckerö socialdemokrater: 
Öppet höstmöte måndag 4.12 
kl 19.00 på kommunkansli. Alla 
välkomna.

� � Folkhälsans allaktivitets-
hus: Stavgång måndagar kl 10.00, 
sittdans tisdagar kl 11.00, senior-
dans onsdagar kl 11.00.

� � Folkhälsan i Sund: Fanil-
jecafé tisdag kl 10.00-12.00 i eftis-
lokalen i Finby. Pepparkaksbak.

� � Fornföreningen Fibula: 
Julfest tisdag 5.12 i Långhuset kl 
18.00. Mat och dryck 10 €.
 
� � Fornföreningen Fibula: 
Anmälningar till julfrukost på Cin-
derella fredag 8.12 från kl 8.00 till 
9.30 går via Jörgen. Tag med id- 
handlingar.  Sista anmälningsdag 
är tisdag 5.12.

� � Fornföreningen Fibula: 
Månadsmöte på Boogården söndag 
10.12 kl 18.00. 

� � Hammarlands marthaför-
ening: Månadsmöte med julfest 
i Marthabo tisdag 5.12 kl 18.30, 
OBS tiden! Medtag julklapp.

� � Haraldsby marthaförening: 
Månadsmöte hos Runa-Lisa Jans-
son torsdag 7.12 kl 19.00.

� � Lions Club Ål Södra: Bock-
tillverkning hos Anders på Tellholm 
måndag 4.12 kl 18. Granris och 
bindtråd medtas. Alla upp!

� � Mariehamns marthaför-
ening: Jullunch fredag 8.12 på 

Silverskär, vi träffas på bussplan kl. 
10.45 vid Williams buss som för oss 
till Bertbyvik. Tag liten julklapp med, 
vid förfrågn. ring Hjördis 12 708.

� � Mariehamns marthaför-
ening: Stavgång måndagar och 
torsdagar kl 9.30 med start från 
Baltichallen. Även andra intresse-
rade välkomna.

� � Mariehamns pensionärs-
förening: Nu är tiden inne för att 
dela ut årets sista Nyset. Tisdag 
5.12 fi nns tidningen på Röda Kors-
gården från kl 11.00. Alla utdelare 
hjärtligt välkomna.

� � Mariehamns pensionärs-
förening: Pensionärsradio i dag 
kl. 15.05. Julmusik- våra käraste 
julpsalmer. Rainer Johansson inter-
vjuar Borghill Lindholm och.Carina 
Aaltoen informerar om Emmaus. 
Du kommer väl ihåg att anmäla 
dig till vår julfest 15.12 kl. 18.00 i 
Ålands hotell-och restaurangskola. 
Ring Birgit tel 13 109 eller Solveig 
12 952.

� � Nordens institut på Åland: 
Traditionell Julglögg för kultur-
vänner och samarbetspartners. 
Elverksgatan 10 tisdag 5.12 kl. 
14-17. Program: Whatclub.

� � Norra Ålands pensionärer: 
Julbord på Soltuna onsdag 6.12 
kl 16.00 på Soltuna. Buss från 
garaget kl 14.50 via Bartsgåda kl 
14.55, Godby kl 15.00 och Kvarnbo 
kl 15.10. Anmälningar senast 5.12 
till tfn 49350. Tag med julklapp!

� � Rädda Barnen / Öppna 
Förskolan: Under december 06 
och januari 07 har vi all verksamhet 
i Lyktan på Storagatan.  Ingen ut-
omhusverksamhet dessa månader 
utan vi träffas i Lyktan måndag- fre-

dag vanlig tid, dvs kl.9.30-12.30. 
Kom ihåg att 13.12 fi rar vi lucia och 
20.12 har vi liten julfest! Ledare 
Gunilla Jansén , tel 0457 3421672.

� � Saltviks församling: 
Jullunch för Saltviks pensionärer i 
Mariagården torsdag 7.12 kl 11.00. 
Ta med julklapp. Dagisbarnen kom-
mer och sjunger.

� � Visans vänner: Viskafé 
torsdag 7.12 kl 19.00 på Café Vreten 
på Skeppargatan 11. Underhåller gör 
Chrisse Thinsz och Carl Smith från 
Stockholm. Vi sjunger också allsång 
tillsammans med Kim Hansson.

� � Ålands fl icklottor och 
soldatgossar: Ordinarie höstmöte 
må 4.12. kl 13.00 i Gamla Tullhuset 
Stadgeenliga förhandlingar, informa-
tion om historikboken. Självständig-
hetsdagen 6.12 kl 11.00; Gudstjänst 
i St Görans kyrka, kl 13.00 uppvakt-
ning vid Minnesstenen.

� � Ålands handikappförbund: 
Träff för dig som har Parkinsons 
sjukdom eller är anhörig. Vi tittar på 
fi lm samt diskuterar fortsatta aktivite-
ter. Kaffe med tilltugg. Torsdag 7.12 
kl 18.30 i HandiCampen, Skarpans-
vägen 30. Frågor? Kontakta Ulrika 
Lindén på tfn. 527 361. Alla intres-
serade hjärtligt välkomna!

� � Ålands scoutgille: Möte hos 
Margareta måndag 4.12 kl 14.00.

� � Önningebymuseets vänner: 
Kom i håg konserten i Önningeby-
museet onsdag 6.12 kl 16.00 med 
gruppen Mejram (Maria Stenberg, 
Maria Svenblad, Tracy Nyholm och 
Guy Karlsson). Förköp av biljetter på 
Firma Ehns i Böndernas hus. Biljet-
terna kostar 10 euro för medlemmar 
(gäller även hembygdsföreningens 
medlemmar), 12 euro för övriga.

Kom ihåg

� ”Ett nytt skede i Ålands-
forskningen” var rubriken på 
professor FD Åsa Ringboms 
föreläsning i Ålands museum 
i tisdags kväll, i Föreningen 
Ålands Vänners regi. 45 in-
tresserade åhörare deltog.

Åsa Ringboms föreläsning 
hölls i anslutning till forsk-
ningen kring Ålands kyrkor.

– Som vanligt fängsla-
de hon publiken, berättar 

Ålands vänners sekreterare 
Lillemor von Köhler.

Hon redogjorde också för 
att finansieringen av forsk-
ningen är tryggad fram till 
2010 och berättade att hen-
nes metod att datera mur-
bruk väckt internationellt 
intresse.

Stiftelsen Ålands Vänners 
delegation höll samtidig sitt 
höstmöte som behandlade 

budgeten för nästa år, verk-
samhetsredogörelsen sedan 
vårmötet, samt verksamhets-
planen för 2007. Stiftelsen 
förvaltar konstdepositionen 
i Ålands konstmuseum vil-
ken nyligen har inventerats 
och försäkringsvärderats.

– Avsikten är att samman-
ställa en katalog över sam-
lingarna, berättar Lillemor 
von Köhler. (jk)

Murbruksdatering väcker intresse
� I torsdags hölls Ösellunch i St 
Görans församlingshem.

Kontraktsprost Mårten An-
dersson inledde lunchen med 
att kort berätta om situationen 
på Ösel. Han berättade även att 
det i vår planeras en bussresa till 

Ösel då det fi nns möjlighet att 
med egna ögon se hur samhäl-
let förändrats. 70 personer av-
njöt potatislåda och fl äsk samt 
deltog i ett lotteri. Lunchen in-
bringade 355 € och lotteriet 150 
€. Öselgruppen vill tacka alla 
som på olika sätt bidragit till det 
fi na resultatet.

Lunch för Öselhjälp

� FÖGLÖ. Ingen ansökte i år om kommunens hemortstipendium. 
Stipendiet på 100 euro delas ut till en studerande som fyller kriteri-
erna.  Bland annat måste man vara mantalsskriven i Föglö kommun, 
vara maximalt 29 år och vara inskriven i antingen en högskola, ett 
universitet eller en yrkeshögskola och idka studier på heltid. (ab)

Annonsera i 
den tidning 

du själv läser!
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Nyans sudoku  Lösning på sidan 20

MÅNDAG 4.12
BIO
� � Bio Savoy kl 18.30. 
”Djävulen bär prada”. T. Filmen 
fi ck tre stjärnor av Nya Ålands 
recensent.
� �  Bio Savoy kl 20.30. 
”Casino Royale” F-15. Filmen 
fi ck tre stjärnor av Nya Ålands 
recensent.

CAFÉ
� � Röda Korsgården kl 
14.00. Eftermiddagscafé med 
bokpresentation av Doris Ing-
man.

NÖJE
� � Arkipelag nattklubben kl 
22.00. Bar dj.
� � Parks bar kl 22.00. Blan-
dad musik från baren.

ÖPPET HUS
� � Södra Medis, Östernäs-
vägen 21 kl 18.30-21.00.  Ke-
ramik, mattor, tomtar, halmhimlar, 
tiffany, tovade arbeten m.m.
� � Vårdö Solhult kl 18.30. 
Öppet hus för både stora och 
små barn.

TISDAG 4.12
BASAR/MARKNAD
� � Mariehamn St Mårtens-
gården kl 19.00. Julbasar för 
missionen och Sjömanskyrkan.
� � Mariehamn Torget, Torg-
gatan kl 9.00-15.00. Julpynt, 
ljus, hantverk, bakverk och lådor, 
fi sk, sylt, marmelad och geléer, 
julkorv, lammkorv, hjortkött, vild-
svinskött.

BIO
� � Bio Savoy kl 18.30. 
”Djävulen bär prada”. T. Filmen 
fi ck tre stjärnor av Nya Ålands 
recensent.
� � Bio Savoy kl 20.30. 
”Casino Royale” F-15. Filmen 
fi ck tre stjärnor av Nya Ålands 
recensent.

JULSAGOR
� � Mariehamn stadsbib-
lioteket kl 13.00 och 14.00. 
Julsagor för barn 4-8 år.

LJUSFEST
� � Jomala Frideborg kl 
15.00-18.00. Ljusfest för barn-
familjer och andra intresserade. 
Pysselverkstad med bland annat 
ljusstöpning, kransbindning, 
julkort mm. Marthaföreningen 
säljer soppa och bröd, kaffe och 
kaka. Tore Jansson säljer sin nya 
CD-skiva.

NÖJE
� � Arkipelag nattklubben kl 
22.00. Bar dj.
� � Parks bar kl 22.00. Blan-
dad musik från baren.

RADIO
� � Ålands Radio kl 18.40. 
Mozarts Requiem med Oratorie-
kören på Åland, under ledning 
av Kaj Gustav Sandholm, i en 
inspelning från I november 1999. 
Solister Catherine Grönberg 
Frisk, sopran, Raija Regnell, alt, 
Christian Juslin, tenor och Björn 
Blomqvist, bas. Spelar gör orkes-
tern Capella sine nomine med 
Jan Ridell som kapellmästare, 
Kristina Forsman trombon och 
Henrik Östman på orgel.

JUST NU
LOPPMARKNAD
� � Cirkeln/Emmaus lopp-
marknad, Köpmansgatan 
11. Öppet måndag–fredag kl 
10–17 (torsdagar till 19), lördagar 
11–14.
� � Emmaus byggretur, 
Skogshyddsvägen 7. Öppet 
måndag–fredag kl 8–16.
� � Antikvariat Pierre, Köp-
mansgatan 11. Öppet mån-
dag–fredag kl 10–17 (torsdagar 
till 19), lördag 11–14.
� � Möbelreturen/Katapult, 
Skogshyddsvägen 7. Öppet 
tisdag-fredag kl 9-16.

TEHYS FACKAVDELNING
Du kommer väl ihåg att fackavdel-
ningen håller sitt höstmöte måndag 
4 december  kl 19.00. I Ålands 
hotell- och restaurangskola. Var 
med och påverka! Kom med och 
diskutera!
Förutom ”stadgeenliga ärenden” 
kommer vi nämligen att ta upp resul-
taten av de senaste förhandlingarna 
med arbetsgivaren (grop- och jäm-
ställdhetsförhöjningarna 1.10 2006, 
mertids- och övertidsersättningar), 
en planerad tutorverksamhet, änd-
ringar av förtroendemännens verk-
samhetsfält och tid för sitt uppdrag 
samt Tehys (förbundets) hemsida. 
Väl mött på höstmötet alltså!
Kansliet kontaktar du per telefon 
17 312 eller 040 754 18 49 (mån-
ons) eller per mejl tehy@aland.net.

ÖNNINGEBYMUSEETS 
VÄNNER
Här kommer lite information om 
vinteraktiviteter:
Konsert 6 dec kl. 16.00 på Önningeby-
museet med gruppen Meiram; Maria 
Svenblad, Maria Stenberg, Tracey 
Nyholm och Guy Karlsson. Gruppen 
gjorde ett bejublat framträdande på 
vernissagen 9 juni i år. Repertoaren 
har lite ”jazz- och Sinatrastuk”. Förköp 
på Firma Ehns och Kalmers i Sittkoff. 
Biljettpris 12 euro, vid uppvisande av 
medlemskortet 10 euro.
Julmarknad 9 december. Fjolårets 
julmarknad blev en succé och i år går 
den av stapeln 9 december kl. 11-15. 
Årets julutställning har temat Änglar. 
Välkommen!
Julgröt för medlemmar. Välkomna på 
en mysig julgrötslunch på Önningeby-
museet lör 16 dec kl 13.00 Julgröt, 
skinksmörgås, kaffe och peppar-
kaka för 9 euro. Anmälningar till Berit 
Brandt tel 33 860 eller 0457 548 36 75 
senast onsdag 13 dec.

� FÖGLÖ. Nya ordinarie med-
lemmar och ersättare till led-
ningsgruppen för Företagsam 
Skärgård har utsetts för år 2007 
av kommunstyrelsen. Valet 
avser tillika förslag till styrelse-
medlem för den eventuella för-
eningen Företagsam Skärgård 
r.f., som avses bildas som efter-
följare till projektet Företagsam 
Skärgård. För tiden 1 januari till 
31 mars fortsätter Niklas Eriks-
son, Sonboda, som ordinarie 
medlem medan Agneta Raita-
nen, Ulversö, blir ersättare.

För tiden 1 april till 31 de-
cember, eller till nästa årsmöte 
blir Maria Svedmark, Degerby, 
ordinarie medlem och Agneta 
Raitanen fortsätter som ersät-
tare. (ab)

Medlemmar i före-
tagsam skärgård

Kaféet har planerats under 
hösten av de elever i Kökar 
högstadium som valt fi nska 
språkbad som tillvalsämne, 
under ledning av Anna-Leena 
Nuolioja. En gång i veckan 
har eleverna på eftermidda-
gen haft språkbadslektioner, 
under vilka de samtidigt bak-
at till kaféet. Det resulterade i 
många goda kakor, och peng-
arna som samlades in kom-
mer att gå till musikutrustning 
till skolan.

Kvällen inleddes med Blood-
feud Sisters. Bandet består av 
fem tjejer; Daniela Hellström 
på trummor, Rebecca Åker-
ström på gitarr, Malva Sund-
ström på bas, Ida Karlsson på 
sång samt Iris Sundström på 
synt. De inledde kvällen med 
en fi nsk låt av världskända 
bandet Nightwish, ”Kuolema 
Tekee Taiteilijan”. De avslu-
tade även kvällen med ännu 
en Nightwish-cover, nämligen 
”Sleeping Sun”.

Bandet är relativt nytt, tje-

jerna i bandet har bara spelat 
ihop ett par månader, men 
har ändå lyckats bra med gan-
ska svåra låtar. Det är bandets 
första uppträdande inför pu-
blik.

Rock och fi ol
Kökars andra tjejband, Father 
Eva, fortsatte kvällen med 
att även de spela en fi nsk låt; 
Ripsipiirakkas ”Rafaelin En-
keli”. Father Eva består av 
tre tjejer; Veronika Eriksson 
på trummor, Elin Thomasson 
på sång och gitarr samt Alex-

andra Fagerström på bas. De 
har spelat ihop i ungefär åtta 
månader, och uppträdde två 
gånger under kvällen. 

Efter rockbandet kom Kö-
kars juniorspelmanslag till-
sammans med Philip Hällund, 
Johanna Hellström och Gun-
nar Sundström. Kvällen av-
slutades med ett par extra-
nummer på fi ol av Gunnar 
Sundström, Iris Sundström, 
Malva Sundström och Salo-
mon Sundström.

ELIN THOMASSON

Tvåspråkigt musikcafé på Kökar

Musik till kaffet. Många musiker framförde låtar när 
Kökars högstadieelever ordnade tvåspråkigt musikkafé. Från vän-
ster: Gunnar Sundström, Sara Hellström, Johanna Hellström och 
Emma Hellström.  Foto: INGALILL THOMASSON

Ett musikkafé, anordnat av 
högstadiets fi nska språk-
badsgrupp, hölls förra 
veckan i gymnastiksalen i 
Kökar grundskola. Pro-
grammet var helt tvåsprå-
kigt, och presenterades 
av eleverna själva på både 
fi nska och svenska.
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På initiativ av fl era hantver-
kare informerade bland andra 
Linnea Johansson från land-
skapet om villkoren för hant-
verkarna under landskapsda-
garna i Helsingfors den 14-16 
juni nästa år.

– Vi hade hoppats att delta-
garavgiften skulle gå att disku-
tera, men Linnea Johansson 
var mycket tydlig med att bara 
de som kan satsa stort är väl-
komna med på landskapsda-
garna, säger Ann Granlund.

Hobbyhantverkare
Hantverkarna och andra med-
verkande får hyra bodar under 
två dagar som Åland skall visa 
sig på Senatstorget i Helsing-
fors. Den minsta boden kostar 
500 euro.

– De som hyr en bod betalar 
inte de verkliga kostnaderna. 
Vi har räknat ut att värdet 
för varje bod är ungefär 6.000 
euro, i det ingår förutom bo-
den och platsen på Senatstor-
get med cirka 200.000 kunder, 
vatten, el, första hjälp och 
nattvakt. Landskapet subven-
tionerar den största delen, sä-
ger Gunilla Hellman.

Men Ann Granlund menar 
att den faktiska kostnaden för 
varje hantverkare överstiger 

1.000 euro, något hon säger 
att få har råd med.

– Ett par, tre stycken hobby-
hantverkare är intresserade, 
de ser dagarna som semester. 
Men vi som skall leva på det 
och redan lever på margina-
len kommer inte att ha råd att 
delta. Det är tråkigt, för jag 
hade sett fram emot det, säger 
Ann Granlund.

Gunilla Hellman anser inte 
att avgiften är högre än 1996 
då Åland senast visade sig i 
Helsingfors.

– Vi skall låta ÅSUB reda ut 
skillnaden av värdet på sum-
man då och nu. Det handlar 
knappast om en höjd avgift 
och vi tycker att vi erbjuder en 
god överenskommelse.

Inte råd
1996 deltog många hantver-
kare i landskapsdagarna, men 
Ann Granlund menar att 
landskapet förlorat propor-
tionerna vad gäller nästa års 
tillställning.

– På mötet förra veckan 
informerade sex landskaps-
anställda oss femton hantver-
kare om villkoren, det hade ju 
faktiskt räckt med att en lön-
tagare kom. Vi hantverkare 

satt där utan lön. Det verkar 
inte som om landskapet inser i 
vilken verklighet vi lever i. 

Förra gången kunde hant-
verkarna dela bod, men det är 
inte möjligt i sommar utan en 
delningsavgift på 200 euro.

– De räknar upp fi na mark-
nadsföringspaket och menar 
att vi kommer att sälja slut 
på allt, men vi lever inte i en 
verklighet där vi har råd med 
marknadsföringspaket, och vi 
kan inte chansa. Det tar en 
vecka för oss att packa i och ur 
allt som skall med och troligen 
är det mer lönsamt för oss att 
stanna hemma och arbeta för 
turisterna här, än att ta risken 
och åka till Helsingfors, säger 
Ann Granlund.

Hon har räknat ut att hon 
måste sälja för minst 10.000 
euro för att gå på vinst, något 
som hon tror är omöjligt.

– De som säljer mat får ofta 
slutsålt, men hantverk är inte 
lika attraktivt. Det är tråkigt 
att tänka så här krasst, men de 
fl esta hantverkare har inte råd 
med det system som landska-
pet har nu.

KARIN ERLANDSSON
karin.erlandsson@nyan.ax

tfn 528 467

”Vi har inte råd att hyra bodarna”

Hantverkare uteblir
från landskapsdagarna

Inte råd. Textilhantverkare Ann Granlund har inte råd att sälja sina produkter på Ålands landskapsdagar i Helsingfors i sommar.  
 Foto: ERKKI SANTAMALA

Många hantverkare tycker 
det är för dyrt att delta i 
Ålands landskapsdagar i 
Helsingfors i sommar och 
kommer troligen att utebli.

– Vi är inte arga, men 
vi har insett att vi är fel 
målgrupp för den här 
satsningen, säger textil-
hantverkare Ann Granlund 
efter ett möte med land-
skapet förra veckan.

Projektledare Gunilla Hellman 
menar att landskapet erbjuder 
ett förmånligt paket åt hantver-
karna.  Foto: STEFAN ÖHBERG

Gunilla Hellman, som håller i 
projektet, presenterade en del 
av programmet i Mariehamn 
förra veckan och i dag på dagen 
skall brudparet presenteras.

Landskapsdagarna är det 
största utomhusevenemanget i 
Helsingfors. Man brukar räkna 

med omkring 200.000 besökare 
på tre dagar! Och det program 
man nu skissar på är späckat.

Gunilla Hellman säger att 
allt antagligen inte går att ge-
nomföra, men det fi nns gott 
om programpunkter ändå. Den 
som försöker ta del av allt får 
en rejäl dos ålandskunskap.

Marknad
På Senatstorget är det mark-
nad med försäljning från mor-
gon till kväll, egen restaurang, 
aktiviteter för barn och non-
stop-kavalkad på scenen med 
musik, dans, teater, stand upp 
med mera.

En midsommarstång skall 

resas i Esplanaden och där blir 
det också åländska musiker på 
scenen i tre dagar.

De åländska segelbåtarna 
tar emot i Södra hamnen och 
erbjuder kryssningar bland an-
nat.

Kultur
Litteraturdagarna utlokaliserar 
en litterär supé till Helsingfors 
och i anslutning till det blir det 
också litterär gudstjänst.

Jugendsalen visar redan med 
början den 23 april en utställ-
ning om Lars Sonck och Hilda 
Hongell och på samma ställe 
ordnas konserter på sönda-
garna.

Musikklubbar i Helsingfors 
får besök av åländska rock- och 
jazzband och på Savoyteatern 
uppträder Lill Lindfors med 
trio. Hennes medverkan är be-
kräftad.

Bondbröllopet, som är ett 
äkta bröllop, försiggår i dom-
kyrkan.

I domkyrkans krypta visas i 
maj Åsa Ringboms dokumen-
tation av de åländska kyrkorna 
och i Amos Anderssons konst-
museum visas från mitten av 
juni till en vecka in i augusti 
åländsk samtidskonst.

Dessutom blir det sport i nå-
gon form, men där är allt ännu 
inte spikat. (ht)

Späckat på Ålandsdagarna
Litterär supé, ett äkta 
åländskt bondbrudpar 
och konserter med unga 
åländska musiker fl era 
söndagseftermiddagar 
under våren. Bland annat 
det kan man se fram emot 
i samband med Ålands 
landskapsdagar i Helsing-
fors i mitten på juni.

Det är de två sista veckorna 
i maj som Åland ska nå allas 
ögon i Stockholmsområdet 
och storstadsregionerna i Fin-
land. Drygt 800.000 euro satsar 
Ålands turistförbund på kam-
panjen, att jämföra med knappt 
490.000 euro i årets vårkam-
panj.

– Vi ska utveckla maj-kam-
panjen och göra den ännu 
bättre. Destinationen Åland 
ska synas mycket under den tid 
som de fl esta tar beslut om som-
marens och höstens resor, säger 
förbundets vd Annica Jansson.

Landskapsregeringen har 
gått in med extra pengar i kam-
panjen för att Åland ska synas 
så mycket som möjligt i stads-
miljöerna. Budskapet kommer 

liksom tidigare att vara enkelt.
– ”Unikt örike” är ledord som 

vi kommer att använda.

Landskapet ger mest
Samtidigt som mer pengar läggs 
på en enskild kampanj minskas 
budgetmedlen för trycksaker 
och internet. Enligt Annica 
Jansson är det den enda vägen 
att gå om man vill synas.

– Ska man synas lite på alla 
marknader försvinner man helt. 
Det är viktigt att koncentrera 
insatserna.

De prioriterade marknaderna 
i marknadsföringen av Åland är 
Sverige och Finland. Därefter 
kommer Tyskland, Baltikum 
och Ryssland, Norge och Syd-
europa.

I och med landskapsregering-
ens ökade insats nästa år bidrar 
den med mer än hälften av de 
pengar som turistförbundet läg-
ger på marknadsföring. Den öv-
riga delen, 45 procent, är bran-
schintäkter.

ANDERS SIMS
anders.sims@nyan.ax

tfn 528 455

Storsatsning
på Ålandsreklam

Årets satsning. Så här såg kunde det se ut i våras när 
Åland marknadsfördes som destination i bland annat Stockholms 
tunnelbana.  Fotomontage: MARIDEA

Turistförbundet  genomför 
nästa år sin största enskil-
da satsning på marknads-
föring någonsin.

Tack vare extra pengar 
från landskapet kan 
förbundet lägga drygt 
800.000 euro på reklam i 
maj.

Detta har skett någon gång un-
der fredag-lördag.

– Vi brukar låsa bibliotekets 
parkering klockan 23, men det 
är antagligen för sent, säger 
man vid polisen.

Vid tvåtiden natten till sönda-
gen välte ett gäng ungdomar en 

personbil som stod parkerad 
utanför Emmaus. Bilen ham-
nade på sida. Anmälan kom 
till polisen från en person som 
iakttagit händelsen och som 
kunde uppge signalement. Po-
lisen letade efter ungdomarna 
på söndagen, utan resultat.

Polisen har också haft 
många rattonykterhetskon-
troller under helgen, men 
ingen har åkt fast för rattfyl-
leri. De som hade alkohol i 
utandningsluften höll sig klart 
under gränsen, uppger poli-
sen. (ao)

Nazistklotter
på polishuset

Slagord. Nazistiska slagord – felstavat – har någon klottrat på po-
lishusets vägg. På måndag tvättas klottret bort.  Foto: JONAS EDSVIK

Polishuset och biblioteks-
parkeringen under tak har 
klottrats ner under helgen. 
På polishusets vägg har 
någon skrivit Sieg Heil 
– fast felstavat – och ritat 
hakkors.
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Den här veckan är det me-
ningen att landskapsreger-
ingen skall utse den nya för-
valtningschefen. Det fi nns tre 
sökande, men landskapsreger-
ingen utgår från att tidigare 
kanslichefen Elisabeth Nau-
clér är borta ur räkningen.

Den som får tjänsten är med 
mycket stor sannolikhet nuva-
rande socialchefen och tillför-
ordnade förvaltningschefen 
Arne Selander. En tredje sö-
kande är Thomas Lillsjö.

Lars D Eriksson konstaterar 
att det i praktiken, av uttalan-
den i landskapsregeringen att 
döma, fi nns bara två sökande 
till den högsta tjänsten i land-
skapet. Dels tycker han det är 
för få, dels verkar det enligt 
honom som om man i land-
skapsregeringen riskerar jäv 
eftersom man redan på för-
hand låter förstå att Nauclér 
inte är aktuell för tjänsten.

Eriksson har reagerat på 
uttalanden i en notis i Nya 
Åland från lantrådskaffet 

förra veckan. Där säger lan-
trådet Roger Nordlund (c) 
att man (Nauclér) inte kan 
besvära sig över tillsättandet 
av en tjänst. Och Selander 
fyller i med att det är möj-
ligt bara om det har skett 
formella fel i processen.

Lars D Eriksson säger att 
det också är möjligt om lagen 
har tolkats fel.

– Man kan kräva återbryt-
ning om lagen har tolkats up-
penbart fel. Om Högsta för-
valtningsdomstolen kommer 
till att så har skett så kan HFD 
återbryta hela utnämningen, 
man återförvisar alltså ären-
det till landskapsregeringen 
för nytt utnämningsbeslut. 
Och då måste alla sökande 
fi nnas med. (ht)

Ett besvär är
inte uteslutet

Nauclér inte utspelad än

Arbetslunch. Professor 
Lars D Eriksson biträdde Elisa-
beth Nauclér i förhandlingarna 
med landskapsregeringen.  

Besvär över en utnämning 
är fullt möjligt om lagen 
har tolkats fel. Det påpe-
kar professorn i offentlig 
rätt Lars D Eriksson med 
anledning av processen 
att ta bort kanslichefs-
tjänsten och ersätta den 
med en tjänst som förvalt-
ningschef.

Då utskottet för hållbar ut-
veckling (DEVE) höll sitt 
möte förra veckan inledde 
Britt Lundberg, den politiska 
mittengruppens talesman för 
grönboken, med ett anföran-
de å hela gruppens vägnar. I 
det framhöll hon bland annat 
problemet med att fartyg fort-
farande släpper ut avlopps-
vatten i havet och hotet om 
oljeläckage från fartyg, men 
poängterade också värdet 
av att utveckla sjöfarten och 
frakt med fartyg.

– Jämfört med fl ygen är far-
tygen konkurrenskraftiga ur 
miljöaspekt, sa hon.

Gällande fi skets framtid 
framhöll Britt Lundberg att 

olika regler ska gälla för oli-
ka vatten. Det är skillnad på 
småskaligt fi ske och fi ske med 
jättetrålare, och en defi nition 
behövs på vad som är hållbar 
fi skodling, betonade hon.

Till havspolitiken hör till ex-
empel också sådant som pro-
blemet med människosmugg-
ling.

Två förslag
Som talesman och skuggrap-
portör har Britt Lundberg 
haft möjlighet att lägga fram 
ändringsförslag i hela grup-
pens namn. Hon lade fram två 
– dels att Helcoms ambitiösa 
handlingsplan för Östersjön 
ska ses som ett pilotprojekt 
och användas i EU-kommissi-
onens arbete för att ge Öster-
sjön särskild uppmärksamhet 
eftersom dess miljö är ytterst 
känslig, dels att tidsramarna 
för grönbokens maritima stra-
tegi ska samordnas med andra 

viktiga gemenskapsprogram, 
till exempel projekt inom 
strukturfonderna och gemen-
skapens jordbruksfonder.

I ett förslag som lade sär-
skild vikt vid Medelhavets 
särdrag fi ck hon med att spe-
ciell hänsyn också ska tas till 
Östersjön.

– Under det år jag aktivt 
arbetat med den maritima 
strategin kan jag nu kon-
statera att landskapsreger-
ingens miljöhandlingspro-
grams målsättning att bli en 
trovärdig medaktör börjar 
uppfyllas. Tack vare våra 
egna miljöinsatser och med 
en kunnig tjänstemannakår 
i ryggen har jag kunnat föra 
fram trovärdiga argument 
där jag visat att vi är seriösa 
och har sakkunskap. Detta 
har i sin tur öppnat dör-
rar till nya kontakter som i 
sin tur tagit till sig vad som 
sagts. Det känns fantastiskt 

att nu få feedback på allt ar-
bete som har lagts ner, kon-
staterar Britt Lundberg.

Den maritima strategin 
slutbehandlas i februari. Britt 
Lundberg ska arbeta vidare 
med att bland annat påverka 
den ännu inte utsedda rappor-
tören i Europaparlamentet.

– Det skulle vara mycket 
enklare med en egen plats i 
parlamentet. (ao)

”Känns bra att vi börjar uppfylla målet 
med miljöhandlingsprogrammet”

Grönbok präglad av Åland

Britt Lundberg.

Behandlingen av EU:s 
grönbok om havspolitiken 
har präglats av Åland, kon-
staterar Britt Lundberg, 
åländsk medlem i EU:s 
regionkommitté.

� FÖGLÖ. Något garanti-
belopp, en så kallad försäk-
ringsdel, kommer man inte att 
betala till vårdhemmet Tolvis 
Center ab i Österbotten, det 
beslöt kommunstyrelsen på sitt 
senaste möte.

Man noterar dock verk-
samheten är viktig och vid 
behov avser kommunen 

nyttja deras service. Finan-
sieringen av Tolvis center ba-
seras bland annat på en fast 
avgift, en euro per svensk-
språkig kommuninvånare. 
Kommuner som besluter 
att garantera verksamheten 
med detta garantibelopp be-
talar sedan nedsatt avgift för 
eventuell vårdperiod. (ab)

Betalar inte vårdhem

I augusti deltog fem personer, 
bland dem Anna-Linnéa Rund-
berg från Jomala, i en civil va-
peninspektion vid Prestwick 
fl ygplats i Skottland. Inspektio-
nen skedde under bombningen 
av Libanon när det kom till 
allmänhetens kännedom att 
amerikanska fl ygplan mellan-
landade på fl ygplatsen när USA 
fraktade bomber till Israel. Del-
tagarna i inspektionen gick om-
bord på ett av fl ygplanen.

I fredags hölls rättegången 
som gällde olaga intrång.

– Det var meningen att rätte-
gången skulle pågå fl era dagar, 
men den tog slut redan efter en 
dag. Åklagarsidan lyckades inte 
bevisa att vi inte hade haft till-
låtelse av det amerikanska fl yg-
vapnet att vistas ombord på ett 
av deras Herculesplan, berättar 
Anna-Linnéa Rundberg per 
telefon från skottland där hon 
bor.

Många vittnen
Åklagarsidan hade kallat en 
mängd vittnen – bland andra 
poliser och personer ur fl ygplat-
sens säkerhetsstab.

– Men de hade problem med 
att identifi era oss, bland annat.

 De fyra andra företräddes av 
advokater, men Anna-Linnéa 
Rundberg hade valt att föra sin 
egen talan. Rättegången hann 
så långt att advokaterna och 
hon själv kunde korsförhöra 
vittnena.

– Vi var åtalade på tre punk-
ter, men det visade sig dels att 
åtalet baserades på fel lag, dels 
att om vi hade tillåtelse av fl ygo-
peratören eller piloten så vista-
des vi inte olagligt i fl ygplanet. 
Åklagaren hade inget vittne 
från amerikanska fl ygvapnet 
som kunde säga att vi var om-
bord olagligt, så då förföll också 
det.

Anna-Linnéa Rundberg fi ck 
inte tillfälle att presentera sitt 

väl förberedda försvar. Orsaken 
till att hon valt att företräda sig 
själv var att hon då har större 
möjlighet än brottmålsadvoka-
ter att hänvisa till internationell 
humanitär lag och Génèvekon-
ventionen för brott mot mänsk-
ligheten.

– Som vittne hade jag en kille 
från Libanon vars mamma dog i 
kriget. Civila bombades ju i kri-
get, och vår avsikt var att visa att 
vi hade godtagbara skäl att in-
spektera planet. Men han hann 
inte höras innan domstolen be-
stämde att åtalet mot oss skulle 
läggas ner.

Hon är glad över det, men 
säger samtidigt att hon är be-
sviken över att lagsystemet ge-
nerellt bryr sig mer om tekniska 
detaljer i lagformuleringar än 

de brott mot mänskligheten 
som tillåts fortsätta vid Prest-
wick fl ygplats. Hon menar att 
medborgaraktionen i augusti 
var nödvändig eftersom myn-
digheterna, som ju borde ha ut-
fört inspektionerna, inte gjorde 
det.

Fallet har väckt stor uppmärk-
samhet i Skottland. en följd av 
mediauppståndelsen är att folk 
i grannskapet intresserar sig allt 
mer för vad som händer, och 
misstanken är nu att Prestwick 
används av USA också för att 
transportera folk till Guantána-
mobasen och till hemliga fäng-
elser i Östeuropa.

Faslane 365
I dag publicerar regeringen 
Blair sin syn på en eventuell 

förlängning av kärnvapensys-
temet Trident, som sedan nå-
gon månad tillbaka är föremål 
för en 365 dagar lång sittstrejk 
i Faslane, Skottland. Också 
här är Anna-Linnéa Rund-
berg aktiv.

– Hittills har 332 personer 
gripits, men ingen har blivit 
åtalad. Rättssystemet har hit-
tat på en ny lösning för oss, att 
hålla os fängslade över natten 
och sedan frige oss mot löfte 
att vi inte upprepar strejken. 
Om alla skulle åtalas så skulle 
det skotska rättssystemet kol-
lapsa. Dessutom vill myndig-
heterna inte ha publicitet.

ANNIKA ORRE
annika.orre@nyan.ax

tfn 528 450

Orsak: Fel lag och inga bevis
Anna-Linnéa Rundberg friad i skotsk domstol

Friad. – Mamma blev nog säkert också glad, säger plogbillsaktivisten Anna-Linnéa Rundberg 
om beskedet att hon och fyra medåtalade friats i rättegången. I augusti tog sig aktivisterna in i ett 
amerikanskt Herculesplan på Prestwick fl ygplats i Skottland för att kolla om vapen transporterades 
till Israel under kriget mot Libanon. Bilden togs tidigare i höst när hon var hemma på Åland för att 
berätta om aktionen mot kärnvapensystemet Trident.  Arkivfoto: ERKKI SANTAMALA

– Vi är himla glada att vi 
blev frikända. Det kom 
ganska oväntat, säger 
åländskan Anna-Linnéa 
Rundberg om rättegången 
i Skottland i fredags.
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Jan Kronholm
Epost: jan.kronholm@nyan.ax
Telefon: 528 466

NIPÅs traditionella

JULGLÖGG
för kulturvänner och
samarbetspartners

Elverksgatan 10
ti 5.12 kl. 14-17

Program: Whatclub

Välkommen!

Mirre Christensen, 21,  hör 
till de unga fotointresserade 
som på senare tid sökt sig till 
fotoklubben Obscura. Hon 
berättar att hennes fotoin-
tresse väcktes på allvar när 
hon för något år sedan gick 
på folkhögskolans skapande 
linje.

– Sedan dess har jag väl 
mest sprungit runt med ka-
mera i handen, säger hon.

Foto handlade det delvis 
också om när hon sedan gick 
på yrkesskolans medielinje. 
Med kurskamrater från yr-
keshögskolan har hon ställt 
ut tidigare, men den utställ-
ning hon hade vernissage på 
på fredag kväll är hennes 
första helt egna.

Italienskt
På utställningsaffischen står 
det att det är fråga om om 
en ”mixad fotoutställning” 
och de tjugo bilderna är en 
blandning med olika ingredi-
enser. Dominerande är dock 
de naturbilder som Mirre 
tog under en månadslång 
vistelse i Italien i somras.

– Mest är det bilder från 
Kalabrien, men också någon 
från Rom, förklarar hon.

Det är mycket sommar, sol 
och stränder i en del bilder, 
men också ovädersbilder 
med ljungande blixtar.

– Jag är förtjust i ordent-
liga åskväder och tycker att 
det är kul när det blixtrar, 
erkänner hon.

Naturbilderna från Italien 
kompletteras av en serie 
med bilder tagna hemma i 
Lemland med Mirres bror 
som modell. En lemländsk 
naturbild med simmande 
svanar i solnedgångsljus kan 
noteras.

Några nya fotoprojekt har 
Mirre Christensen inte i ki-
karen just nu, men hon säger 
att hon gärna skulle göra en 
fotoresa till Karibien.

– Det är alltid roligt att 
resa och se nya saker.

Just nu jobbar med lite av 
varje, men säger att hon i 
framtiden gärna skulle syssla 
med någonting kring foto el-
ler reklam.

Bilderna i utställningen 
är datorutskrifter, försedda 
med passepartout och rama-
de i de utlåningsramar som 
fotoklubben numera bistår 
sina medlemmar med.

Klubbens ordförande Lena 
Wilson-Laajali berättar att 
man skaffade rammateria-
let eftersom det annars är 
förknippat med betydande 

kostnader att rama in bilder 
för en utställning.

Återupptogs
Om utmärkelsen Årets foto-
graf  är ett inslag i verksamhe-
ten som man återupptagit i år 
då klubben fyllt 30 år.

– Senast delades utmär-
kelsen ut år 1997 och då som 
”årets färgfotograf”, säger 
Lena Wilson-Laajali som ock-
så tycker att det är trevligt att 
utmärkelsen gick till en av de 
yngre medlemmarna.

– Vi har fått en hel del unga 
medlemmar i år och nästa år 
kommer vi att genomföra en 
speciellt ungdomssatsning, 
ett dokumentärprojekt som 
skall heta  ”Dagens ungdom 
2007”. 

Årets bild 
Lena Wilson-Laajali berättar 
att fotoklubben nästa år skall 
börja utse även årets bild.

– Vi fi ck en vandringspokal 
och färdiga regler för en täv-
ling om årets bild av fotoklub-
ben Focus i Närpes som besök-

te oss i samband med jubileet, 
berättar hon.

Mirre Christensens utställ-
ning i stadsbiblioteket är en av 
de sista inslagen i Obscuras ak-
tiva jubileumår.

Årets fotograf håller första egna utställningen

Mirres mix i biblioteket

Ställer ut. Mirre Christensen, årets fotograf inom fotoklubben 
Obscura, håller just nu utställning i stadsbiblioteket i Mariehamn.

Mirjam ”Mirre” Christen-
sen från Lemland är årets 
fotograf i fotoklubben 
Obscura. 

I utmärkelsen ingår en 
utställning och Mirre visar 
nu en fotomix i stadsbib-
lioteket fram till den 17 
december.

Italienskt. En av utställningens italienska bilder, en saxofo-
nist vid Kalbriens stränder.

Två målningar av
Joel Pettersson
”Flodhäst” och ”Smy-
gande tiger” bjuds ut på 
Bukowskis höstauktion 
i Helsingfors den 12-13 
december. Målningarna i 
blandteknik  på 16 gånger 
21, respektive 20 gånger 28 
centimeter har båda utrops-
pris på 4.000–5.000 euro.

Bland det som bjuds ut 
märks också ”Höstlandskap” 
av Åbomålaren, Önningeby-
kolonisten,  Victor Wester-
holm. Det är ett motiv från 
Eckerö målat 1883 på skiva, 
en gåva till konstnärkollegan 
Ville Wallgren. Målningen 
har ett utropspris på 30.000–
35.000 euro. Hela auktions-
katalogen kan man fi nna på 
nätadressen www.bukowski.
fi .  �

Mariehamns
Kvartetten
sjunger inte i Jomala kyrka 
på självständighetsdagen.  
Julkonserterna där ges den 
16 december kl. 16 och 19. 
Datumet hade fallit bort 
i pressmeddelandet från 
kören. På självständighets-
dagen medverkar kören 
däremot i gudstjänsten i S:t 
Görans kyrka. �

Oratoriekören
framför Mozarts
Requiem i Ålands Radio på 
tisdag, den 5 december, kl 
18.40. Med inspelningen som 
är gjord den 20 november 
1999 vill Ålands Radio upp-
märksamma det Mozart-år 
som fi ras världen över med 
anledning att det gått 250 år 
sedan tonsättarens födelse. 
Den 5 december är Mozarts 
dödsdag. Han avled detta 
datum år 1791.

Oratoriekören leds av Kaj 
Gustav Sandholm och som 
solister hör vi Catherine 
Grönberg Frisk, sopran, 
Raija Regnell, alt, Chris-
tian Juslin, tenor och Björn 
Blomqvist, bas. Orkestern 
är Capella sine nomine med 
Jan Ridell som kapellmäs-
tare, och vi hör även Kristina 
Forsman på trombon och 
Henrik Östman på orgel. �

Två nya hörspel
av Leo Lundberg
sänder Ålands Radio på själv-
ständighetsdagen kl. 17.15. 
”New York” och ”Den förlo-
rade sonen” heter hörspelen 
som har Marc Svahnström 
som regissör. Hörspelen 
bygger på fristående avsnitt 
ur Leo Lundbergs bok ”Den 
stora behandlingen” som för-
fattaren själv bearbetat och 
Marc Svahnström dramati-
serat. I ”New York” medver-
kar Niklas Åkerfelt, Sonja 
Ahlfors och Alfons Röblom  
och i ”Den förlorade sonen” 
Sampo Sarkola, Soffi  Sonck 
och Marc Svahnström. �

”Flodhäst” av Joel Pettersson 
bjuds ut på Bukowskis.

Mixad fotoutställning. Mirjam 
”Mirre” Christensen.
Plats: Mariehamns stadsbib-
liotek. 
Pågår: Till 17 december.

Utställning

JAN KRONHOLM
jan.kronholm@nyan.ax

tfn 528 466

Foto: ERKKI SANTAMALA
erkki.santamala@nyan.ax

tfn 528 470

Växt mot vinden
trädet trampar
klippan mjuk.” 

 ” SIV ARB
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Frej Edsvik från Mariehamn 
är aktiv inom fotoklubben 
Obscura och har särskilt äg-
nat sig åt att ta naturbilder. 
Han hör till exempel till dem 
som har bilder med i nästa års 
Obscura-kalender; decem-
ber månads bild med Jomala 
kyrka i ett vintrigt landskap är 
tagen av honom.

I fjol vann Edsvik med ett 
motiv med skonaren Linden 
en fototävling som resultera-
de i ett av det årets frimärken, 

dessutom utsett till årets vack-
raste i en omröstning. Det var 
också efter den tävlingen som 
han kontaktades för utställ-
ningen i Lumparland.

Frej Edsvik, som till vardags 
arbetar på Ålands energi, har 
också en viss anknytning till 
Lumparland. Sommarstugan 
ligger i  Norrboda där en del 
av bilderna är tagna.

Olika årstider
I utställningen, som är 
Edsviks första, visar han ett 
femtontal naturmotiv. De 
flesta är från olika delar av 

Åland men några från andra 
ställen, ett par motiv är från 
fastlandet och ett från Sve-
rige.

Bilderna är tagna under 
olika årstider. De omspän-
ner också ett brett tidsspann, 
från tidigt åttiotal och fram 
till i dag. De flesta av bilder-
na är gjorda från dia, Edsvik 
hör till dem som ännu inte 
lämnat det traditionella fo-
tografernadet och gått in i 
digitalåldern.

Utställningen kan man be-
kanta sig med under biblio-
tekets öppettider, tisdagar 
och onsdagar 16-20. Under 
skoldagar håller man dess-
utom öppet kl. 14-15. Den 
pågår fram till utgången av 
december. (jk)

Naturbilder i Lumparland

Höstmotiv. En strandbild med gulnande höstlöv fi nns bland de motiv som Frej Edsvik visar i 
Lumparlands bibliotek just nu.

Naturbilder kan man just 
nu se i en utställning i 
biblioteket i Lumparland. 
Det är Frej Edsvik som 
ställer ut.

Naturbilder. Frej Edsvik.
Plats: Lumparlands bibliotek. 
Pågår: Till slutet av december.

Utställning
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Numera är det marknad bara 
en dag i stället för tidigare två, 
och det leder förstås till att 
mängder av besökare samti-
digt trängs på området.

Men vad gör det. Trångt är 
gemytligt, och alla såg ut att 
trivas. Också försäljarna ver-
kade nöjda med kommersen.

Riktigt bra hade det gått för 
Marita Aaltonen från Kum-
linge. Redan efter halva mark-
nadstiden kunde hon plocka 
ner sin handgjorda skylt med 
texten ”Hasselnötter”.

– Nötterna har jag plockat i 
Kumlinge. Jag har stora om-
råden. I år var det ett bra has-
selnötsår. Det är inte alla år 
som det fi nns så här mycket. I 
år var de särskilt stora också. 
Och söta.

Marita sålde slut på alla sina 
14 stora 1,5 kilos påsar.

Brotävling
Tor-Rolf  ”Tolle” Karlsson 
gick omkring med kalendrar 
under armen. Kalendrarna 
har getts ut av Kvarnbo Li-
ons och innehåller bilder på 
åländska broar, en för varje 
månad.

– Man ska gissa var broarna 
fi nns. Varje månad lottas vin-
ster ut bland dem som svarat, 
och huvudvinsten är en Bir-
kakryssning.

Svårsålda är kalendrarna 
inte, berättade han.

– Många vill hjälpa Lions 
hjälpa.

Många besökare vandrade 
runt med havrekärvar, julmat 
åt småfåglarna. Också de sål-
des av Kvarnbo Lions, visade 
det sig.

– Vi får havren gratis. I år 
har vi lånat självbindare, men 
till och med en sån har vi fått 
som vi ska använda nästa år, 
berättade Henry Lindström.

Långväga kund
Utanför ett stånd med vackra 
handarbeten hittade vi Sari 
Leivo som kommit ända från 
Kempele nära Uleåborg.

– För några år sedan häl-
sade jag på hos min syster 
som bor på Åland just när 
det var lillajulmarknad här. 
Jag köpte så fina grytlappar 
den gången.

Hon bestämde sig för att 
komma också i år just den 
här lördagen för att köpa fl er. 
Först efter en stunds letande 
hittade hon rätt – Birgitta 
Häggbloms stånd.

– De är välgjorda, vackra 
och av god kvalitet, beskrev 
Sari Leivo.

Birgitta Häggblom, som de-
lade stånd med Lillemor Sö-
derström, blev förstås glad.

– Roligt att höra. Jag har 
alltid tyckt om handarbete, 
och det här är ett bra sätt för 
mig som arbetar på kontor att 

få använda också den andra 
hjärnhalvan.

Doktorandpyssel
Annica Sundström, Jomalat-
jejen som har en biroll i fi lmen 
”Snart är det lördag igen” som 
har premiär i vår, har också 
andra talanger.

– Ja, förutom att jag dokto-
rerar så pysslar jag, berättade 
hon om sina tomtekrukplan-
teringar.

– Så är det när man är ålän-
ning. Man måste kunna olika 
saker.

För andra året i rad sålde 
föreningen Jan Karlsgårdens 
vänner julhögar, skådebröd 
som förr i tiden dukades fram 
på julafton.

– Julhögen består av ett 
hemvete längst under, och 
ovanpå ligger svartbröd, lim-
pa och pepparkaka, berättade 
Arlene Eriksson.

Man fi ck inte äta av julhö-
gen eftersom man trodde att 
julhelgen gav extra kraft åt 
bröden. En del av högen spa-
rades ända till vårbruket då 
det gavs till karlar och hästar 
för att skörden skulle bli god.

Julhögen förekom ännu i 
mitten på 1800-talet allmänt 
på åländska julbord.

ANNIKA ORRE
annika.orre@nyan.ax

tfn 528 450
Foto: JONAS EDSVIK
jonas.edsvik@nyan.ax

tfn 528 470

Hedvigs 
bockar 
sålde bra

Årets marknad vid Jan Karlsgården klarade sig nästan

Julbock. Hedvig Eriksson hade tillverkat fem granrisbockar, och mot slutet av marknadsdagen hade hon
sanne Mansén (bakom) hade gjort bollar av tallkvistar. – Fem år var jag ensam om dem, men nu har jag sett 

Fullt med folk var det som vanligt på lillajulmarknaden 
på Jan Karlsgården i lördags, trots att regn hade utlo-
vats.

Men regnmolnen väntade snällt till eftermiddagen och 
bara den sista marknadstimmen blev blöt.

Pyssel. Annica Sundström, doktorand till vardags, har pysslat tillsammans med pappa inför lil-
lajulmarknaden. – Jag är inte alls missnöjd med kommersen, säger hon.

Beröm. Birgitta Häggblom 
från Hammarland blev glad 
över berömmet hon fi ck från en 
långväga kund som var ute ef-
ter just hennes fi na grytlappar.

Brotävling. Tor-Rolf Karlsson sålde tävlingskalendrar till förmån för K

Korvgubbe. Stig Sandström, Jomala, sålde svensk viltkorv med hjälp av storprat, något som är 
ovanligt på Jan Karls där de fl esta är beskedliga och väntar på att kunderna ska ta första kontakten.
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n undan regnet

n bara en kvar. – Stommen har jag spikat ihop utav trä. Alla bockar är olika, det ska de vara. Su-
att det har kommit efterföljare.

Julhög. Arlene Eriksson sålde traditionella julhögar, skådebröd som man förr hade på julbordet.

Kvarnbo Lions. Mycket folk. Lilla jul betyder för många människor marknad på Jan Karls.

Luciakommittén och alla de 
sju kandidaterna samlades 
hemma hos kommitténs ord-
förande Susanne Eriksson 
i Mariehamn i går kväll när 
resultatet i röstningen skulle 
tillkännages. Ända in i det 
sista räknade kommittén de 
många rösterna för att kom-
ma fram till vem av kandida-
terna som fått flest.

Men till slut stod det klart, 
och Fanny Holmberg kunde 
pusta ut.

– Nu känns det jättebra. 
Men det har varit en spän-
nande dag. Det tror jag det 
har varit för oss alla sju.

– Det är bevisat att num-
mer 2 har störst chans att 
vinna. Det visar statistiken, 
säger Karolina Sjölund.

Vem kandidaten med näst-
mest röster är avslöjas inte. 
Och så är det ju att alla be-
hövs i luciaföljet, även om 
bara en är lucia.

– Vad skulle lucia vara 
utan tärnor, som Susanne 
Eriksson uttrycker det.

Minne för livet
Hon förvarnade lucia och 
tärnorna om att mycket av 
deras tid kommer att tas i 
anspråk framöver. En del av 
julförberedelserna måste de 
klara sig utan, men i gengäld 
får de luciaupplevelsen, den 
som sker bara en gång i li-
vet.

– Jag är säker på att ni 
alla kommer att komma ihåg 
den.

Antalet röster var alltså 
mycket större än i fjol, totalt 
6.105. 801 av dem kom via 
sms, något som luciaansvari-
ga Ann-Katrin Mörn gillar.

– Då bidrar röstarna auto-
matiskt till insamlingen med 
52 cent per mess. För trots 
att rösterna är fler i år så har 
inte bidragssumman ökat. 
Den ligger på samma nivå 
som i fjol, drygt 3.300 euro.

Drygt 500 av rösterna har 
kommit utifrån.

Fanny Holmberg blir Folk-
hälsans sextioandra lucia. 
Ett snabbt överslag visar att 
över 400 åländska flickor har 
ingått i luciaföljen genom 
åren alltsedan traditionen 
fick sin början 1944.

Tionde klänningen
För Annica Mattsson, som 
ska sy luciaklänningen, blir 
det den tionde på raken. 
Klänningen är ny för varje 
år.

– Det är en väldigt klassisk 
modell, utan konstigheter. 
Det finns det inte tid till.

I år blir det en nyordning 
i luciaprogrammet som är 
delat på två dagar, både den 
13 och den 15 december. Or-
sakerna är två – dels för att 
luciaföljet inte ska behöva 
jäkta fullt så mycket från 
ställe till ställe, dels för att 

också många företag vill ha 
besök.

– På så sätt bidrar före-
tagen till luciainsamlingen. 
Vi har inte satt någon pris-
lista, men nog en rekom-
mendation. Det är fint att 
så många, både företag och 
privatpersoner, vill bidra, 
berättar Susanne Eriksson.

Insamlingen och lotförsälj-
ningen fortsätter ända fram 
till den 13 december.

ANNIKA ORRE
annika.orre@nyan.ax

tfn 528 450

Foto: JONAS EDSVIK
jonas.edsvik@nyan.ax

tfn 528 470

Fanny Holmberg
blir årets lucia

Jämnt val in i det sista

Klart. I går blev det klart – Fanny Holmberg blir lucia 2006. 
Bakom henne Mikaela Mattsson, Fannie Velander och Karolina 
Sjölund. Längst bak Daniela Blomqvist, Lena Tomasson och Malin 
Söderlund.

Många fl er röster än i fjol 
totalt – och väldigt, väldigt 
jämnt mellan två kandida-
ter.

Så såg det ut i går när 
rösterna i luciaröstningen 
kontrollräknades. Nummer 
2, Fanny Holmberg, fi ck 
fl est.

Klänning. Fanny Holmberg får som alla lucior en ny klänning. 
Annica Mattsson ska nu sy sin tionde luciadräkt.
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www.havsvidden.com 

För bordsbokning ring +358 (0)18 494 08

Julbord
38 € per person

Julbord serveras 1–2, 8–9 

samt 15–17 december.

Julbordsweekend 
105 € per person

Inklusive eftermiddagskaffe, 

glögg, julbord, logi i dub-

belrum, frukost samt tillgång 

till pool och bastu. Gäller alla 

helger i december.

Ring för närmare information.
Ronny tel. 0457-530 0924   •   Veronika tel. 0457-595 8004

VISNING

Visning onsdag 6.12 kl 12-14

Smultronvägen 10 i Godby
Välkommen på visning av Västangården. En nyprodu-
cerad 1-plansvilla färdig för inflyttning med smart
planlösning. 4 sovrum och stort kök. Vardagsrum med
braskamin och utgång till uteplats. Badrum med
hörnbadkar, gästtoalett, bastu med dusch och toalett.
Centralt belägen med gångavstånd till daghem, skola,
bibliotek, simhall, apotek och affärer.

Även ni som är intresserade av övriga Hjälevadshus
är välkomna att titta på standarden i våra hus.

– Vi måste göra någonting, 
vi har gått med förlust de 
senaste åren och det kunde 
inte fortsätta, säger andels-
handelns föreståndare Kris-
tina Nordlund.

Hon blir den nya K-köp-
mannen och köper 20 röst-
starka a-aktier i det nya 
bolaget. 460 b-aktier får an-
delslaget med sina 92 med-
lemmar i utbyte mot varu-
lagret och 600 b-aktier bjuds 
ut till allmänheten. Priset 
per aktie är 50 euro.

Inte för sent
– Drygt två tredjedelar av de 
aktierna har gått redan, men 
det finns ännu tid till mit-
ten på månaden att anmäla 
sitt intresse, säger Kristina 
Nordlund.

Själv får hon inte majoritet 
i det nya bolaget röstmässigt, 
men Kesko kräver att köp-
mannen skall ha ett starkt 
inflytande.

– Om jag slutar som vd i 
bolaget måste jag sälja till-
baka aktierna och den nya 
vd:n köper dem i sin tur, för-
klarar Kristina Nordlund.

En stor del av pengarna 
som det nya bolaget får in 
i aktiekapital går i sin tur 
till att köpa aktier i Kesko 
enligt de villkor som finns i 
avtalet.

Handlar mindre
När Nyan besöker den lilla 
butiken mitt i vackra Lum-
parland på fredagen är det 
förmiddagsstillhet. Barnen 
på rast i skolan stojar på lite 
avstånd. Kristina Nordlund 
är egentligen ledig, men 
skall sätta upp granen utan-
för butiken till lilla jul.

En och annan kund kom-
mer in i butiken där Ursula 
Degerth och Samira Kemper 
sköter ruljansen..

– Jag tror inte egentligen 
att antalet kunder har mins-
kat på senare år, men de 
handlar kanske mindre här.

Sälja mera
Kristina Nordlund fick frå-
gan av en kund för en tid se-
dan vad de i andelslaget tror 
att de sparar in på genom 
att byta varuleverantör från 
SOK till Kesko.

– Först blev jag lite ställd, 
men sedan svarade jag att vi 
räknar med att sälja mer. Vi 
har redan sparat in i verk-
samheten så mycket det går.

Ett mer välkänt varusorti-
ment med bland annat Kes-
kos egna märke Pirkka skall 
bidra till en ökad försäljning 
är det meningen.

– Kesko har 70 procent av 
marknaden på Åland. Hur 
många känner till SOK:s 
eget märke Rainbow? Och 
så har vi Plussa-kortet som 
finns i var och varannan 
plånbok. Sedan annonserar 
Kesko mer, säger Kristina 
Nordlund.

Inte brytt sig
Detta är en bit i beslutet att 
lämna SOK och ombilda bu-
tiken till en K-Extraaffär, ett 
beslut taget av två extra an-
delsstämmor nu i höst.

En annan bit är att man 
upplevt det som krångligt 
och ibland kostsamt att höra 
till SOK.

– Det har känts som om de 

blivit för stora och inte bryr 
sig om oss små andelslag. 
Det har också varit problem 
att få service på svenska och 
så tvingas vi vara med och 
betala för saker som vi inte 
alls har någon nytta av.

Hoppas på lyft
Nu hoppas Kristina Nordlund 
att butiken i Lumparland skall 
få samma lyft som Getaboden 
i Geta, som tidigare i år läm-
nade SOK-ägda Sparkedjan 
och blev K-butik.

– Då kanske jag också får 
åka till Barcelona, skrattar 
hon, och tänker på resan som 
Getabodens köpman vann i 
höstas som en av de tio buti-
ker inom Kesko som ökade 
sin försäljning mest i somras.

Fler turistföretag
Mer företagande i Lumpar-
land efterlyser Kristina Nord-
lund också.

– Vi har förlorat fl era tu-
ristföretag här på grund av att 
man inte kunnat generations-
växla. Det påverkar också oss.

Flera stugbyar har lagts ner 
och stugorna sålts. Långnäs 
hamn är visserligen som bolag 
kund i butiken, men resenä-
rerna som åker via hamnarna 
i Lumparland kommer inte till 
butiken.

– Nej, i så fall borde man 
dra stora vägen förbi här.

Att fl ytta butiken intill lands-
väg 3 är inte aktuellt, nu ligger 
den ligger vackert och centralt 
i Klemetsby.

Nu gäller det bara att lum-
parlänningarna handlar mer i 
sin butik.

Från årsskiftet skyltas det 
om på den gamla funkisfasa-
den.

ULF WEMAN
ulf.weman@nyan.ax

tfn 528 442

Sista andelshandeln på fasta Åland blir K-butik

90-årig epok över

Nystart. Om en månad gör Lumparlandsbutiken och de tre anställda Ursula Degerth, vd Kristina Nord-
lund och Samira Kemper en nystart som K-butik. Andelslagets 90-åriga historia att driva butik är över, men 
det fi nns kvar som delägare i butiken och som fastighetsägare.  Foto: SUSANNA HAGMAN (praktikant)

I 90 år har Lumparlands 
andelslag drivit butiken i 
Lumparland Klemetsby.

Om en månad är den 
epoken över och buti-
ken blir K-butik ägd av 
andelslaget och en stor 
mängd lumparlänningar.

Nyheter. Efter årsskiftet byts varusortimentet i Lumparlands-
butiken ut och man hoppas på fl er kunder som handlar mer på 
grund av det. Samira Kemper betjänar en av de trogna kunderna.
  Foto: SUSANNA HAGMAN (praktikant)

Messa Nyan!
0457-323 4444

� Brändö andelslag fyller 100 
år på tisdag, och blir nu ett 
av tre kvarvarande koopera-
tiva andelslag på Åland som 
är knutna till centralaffären 
SOK i Helsingfors. De övriga 
är Kumlinge ahl och Sottunga 
ahl.

Andelslagen på Lappo, 
Enklinge och Seglinge är 
självständiga.

Men inte heller på Brändö 
är samarbetet med SOK helt 
gnisselfritt.

– Det är inte så lätt att leva 
enligt SOK:s principer. Deras 
markandsföring och kedje-
kampanjer är gjorda för 100 
gånger större enheter än vad 
vi är, säger butiksförestånda-
ren Bengt Ejvald.

Men någon diskussion om att 
ändra på Brändöbutikens till-
hörighet har inte förts. Nu skall 
det fi ras 100 år på restaurang 
Gullvivan på tisdag kväll. (uw)

Brändö ahl
fi rar 100 år
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Massor och mängder av rös-
ter per telefon, i mejl, brev 
och mess och via hemsidan 
har strömmat in sedan den 
24 november när alla inläm-
nade låneklänningar visa-
des upp i tidningen. Läsare, 
bland dem också många 
män, har hört av sig ända 
från USA.

De flesta har dessutom 
kommenterat livfullt:

”Gör dig själv den stora 
tjänsten och tag klänning nr 
7. Du kommer att uppleva 
helt nya sidor av dig själv.”

”Balkänning nr 7, ett pärl-
band några varv runt halsen 
och resten får hänga ner mot 
urringningen, en guldinfat-
tad lämpligt stor pärla i var-
dera örat”.

”Och hon skulle använda 
engångskontaktlinser på 
denna fest om möjligt”.

Många fi na
”Oj vad många fina blåsor. 
Det är mycket lättare för oss 
karlar. Ta den gula den kom-
mer att synas i TV också.”

”Nummer 2 klär dig bäst! 
Ta den, om du får den att 
hållas uppe och om man kan 
gå i den!”

”Eftersom Nina gillar rött 
skall hon välja klänning 
nummer 2 som klär henne 
mera elegant än nr 9. Tack 
för att jag får påverka.”

 ”Vi är 25 personer från 
Posten Åland Frimärken, 
din gamla arbetsplats, som 
alla tycker att du skall ha 
klänning nr 7.”

”Vi här på restaurangsko-
lan har engagerat oss i klän-
ningsvalet och föreslår röd 
klänning nr 2, nya skor och 
ett par festglasögon (som du 
kan kosta på dig då du har 
fått klänning gratis). Vi kol-
lar på TV sen.”

”Ett ursmart sätt att fixa 
stass till balen. Tänk om 
abiturienterna inför karon-
kan kunde låna klänningar 
så slapp tjejmammorna ha 
sån vända hur pengarna ska 
räcka både till tjusig karon-

kablåsa och sedan igen en 
ny klänning vid själva stu-
dentfesten. Kan inte ni på 
Nyan utveckla denna grej 
och bespara oss många gråa 
hår och tomma plånböcker. 
(nr 2)”

”Om du nu inte i alla fall 
tar Anders ormskinnsklän-
ning för visst är det den du 
skall ha!” (Frisörprogram-
met vid yrkesskolan som 
efter genomgång och röst-
ning valde en annan av de 
svarta).

”Klart att det ska vara en 
röd klänning, hon är ju en 
sån med lite klös i!”

Ninas favoriter
Efter att rösterna räknats 
ihop ledde två klänningar 
klart: Det röda fodralet och 
den svarta med bara axlar och 
lång ärm.

– Just de här två gillade 
också jag bäst. Den röda är 
mera som jag, så därför blir 
det den.

Klänningen tillhör Marika 
”Mysan” Sundqvist.

– Jag har också lånat skorna 
– ett par guldskor – och glittrig 
handväska. Smyckena kom-
mer från Hasses ur & guld. 
De enda som är mitt eget på 
balen är underkläderna!

Det är, säger hon, helt un-
derbart att folk har engagerat 
sig så mycket.

– Var jag än har rört mig 
den senaste veckan så har folk 
haft synpunkter på kläder och 
kombinationer.

Lordi och lantrådet
Vimmelreportage utlovas från 
balen i fredagens tidning.

– Målet är högt ställt: Lordi 
och lantrådet på samma bild!

ANNIKA ORRE
annika.orre@nyan.ax

tfn 528 450

Foto: JONAS EDSVIK
jonas.edsvik@nyan.ax

tfn 528 470

Så ska chefredaktören se ut i övermorgon

I rött fodral på balen

Rött. Så här ska Nina 
Fellman klä sig på slottsbalen 
på onsdag kväll. Det röda fo-
dralet fi ck nästmest läsarrös-
ter, och den var också en av 
hennes två favoriter. Glittriga 
smycken, väska och skor har 
hon också lånat.

Det blir det röda fodralet  
som Nyans chefredaktör 
Nina Fellman kommer att 
bära på slottsbalen på 
onsdagskvällen.

– Jag hade två favoriter, 
och den röda var tuffast.

Guldigt. Halsband och armband hör till samma smyckesserie. 
Väskan tillhör en vän.
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Isak Boman
Epost: sport@nyan.ax
Telefon: 528 462

Idrott är sällan logiskt. Men 
om en statistiker hade tittat 
på förutsättningarna inför 
jumbomötet i damernas su-
peretta och kalkylerat ut slut-
resultatet, hade han med stor 
sannolikhet fått rätt i sina be-
räkningar.

PAF Elit är seriens sämsta 
lag i första perioden och har 
förlorat otaliga matcher med 
uddamålet. FBC Turku är se-
riens sämsta lag i den tredje 
perioden. Och mycket riktigt 
gick det ungefär enligt pre-
misserna.

Ny uppvärmning
Efter en fullkomligt usel första 
period från åländskornas sida 
gick gästernas direkt fram till 
en 4-1-ledning. Öppningsmå-
let var en löst avlossad över-

skruv från långt håll som Jo-
landa Gestranius i PAF-målet 
nog borde ha tagit.

Gästerna fi ck ofta ostört åka 
slalom i hemmaförsvaret och 
2-0 kom en halvminut senare 
från nära håll. Jenny Engblom 
gav sedan värdlaget hopp och 
lättade upp stämningen med 

att använda skon som telefon-
lur efter sin 1-2-reducering på 
Mikaela Lindholms retur.

Glädjen blev dock kortva-
rig och 1-3 trillade in bara 24 
sekunder senare. 1-4 stod på 
resultattavlan i första period-
pausen.

– I första perioden är vi rik-

tigt dåliga. Vi är inte med från 
start och det får vi sota för. Vi 
ska titta på uppvärmningen 
och göra om den från grund 
och botten, säger tränaren 
Patrik Hildén.

I andra perioden verkade det 
som om åländskorna tagit en 
kalldusch i omklädningsrum-
met och vaknat till en aning. 
2-4 var ett riktigt kalasmål där 
Engblom passade bakåt till en 
direktskjutande Lindolm som 
avslutade distinkt.

Överlag var det mindre sla-
lomåkande för de gultröjade 
fi nskorna i andra perioden. 
Däremot hade båda lag svårt 
att hålla i bollen i anfallszon 
och det kryllade av felpass på 
planen. 25 sekunder före an-
dra pausvilan gjorde FBC ett 

oerhört psykologiskt mål se-
dan man brutit en av de miss-
lyckade passningarna mitt i 
slottet och lagt bollen i nät.

Nära supervändning
Det såg dock ut som om det 
hemmalaget skulle göra en 
vändning á la Finland-Sve-
rige i hockey-VM 2003 när 
PAF inom loppet en minut 
hämtade upp 2-5-underläget. 
Lindholm slog vackert in 3-5 
i nättaket i steget från höger-
kanten.

Engblom ökade sedan på 
målskörden med sitt 4-5 inn-
an Naemi Örjans forcerade in 
5-5 med ett misstänkt fotmål. 
Målet skrevs på Emma Matts-
son eftersom Örjans enligt 
domaren inte avsiktligt fotat 
bollen i mål.

Glädjen på bortabänken var 
påtaglig när de gästerna återi-
gen gick ifrån till 6-5. Slutet på 
matchen var dramatiskt, men 
PAF fi ck inte in en kvittering.

– Mot ett lag som FBC Tur-
ku ska vi inte släppa in mer 
än två mål. Men det blir tungt 
när vi hela tiden får jaga, ana-
lyserar Hildén, som dock inte 
tänker ge upp.

– Det är ett bra lag bara vi 
får igång det här. Det är det 
som gör att jag fortsätter, av-
slutar han.

PAF Elit har fortfarande 
inte vunnit i årets superetta 
och läget i tabellen ser kärvt 
ut när serien vänder.

ISAC BOMAN
sport@nyan.ax

Foto: JONAS EDSVIK
jonas.edsvik@nyan.ax

tfn 528 470

Förlorade
viktiga
jumbo-
mötet 

PAF Elit alltmer sargat

Så nära – men ändå inte. PAF Elit uppför sig verkligen som ett bottenlag i superettan och hade nödvändigt behövt en vinst mot FBC Turku. Här är det Susan-
na Holmström som sträcker ut.

INNEBANDY. Inte heller i 
lördagens jumbomöte mot 
FBC Turku fi ck PAF Elit 
öppna årets poängkonto. 
En total genomklappning 
av åländskorna i första 
perioden blev ödesdiger.

– Det grinar oss i an-
siktet just nu, säger den 
bedrövade tränaren Patrik 
Hildén.

Hattrick. Jenny Engbloms tre mål gav hopp för hemmalaget, 
men inga poäng.

Naemi Örjans var en av de he-
tare spelarna i matchen. Örjans 
tog för sig ordentligt i slutske-
det av matchen och rörde om 
i bortaförsvaret. 5-5 var det 
närmaste

PAF ELIT   5
FBC TURKU   6

INNEBANDY. Våsc leder da-
mernas division 4 efter att ha 
spelat dubbelt i Åbo i lördags 
och även vunnit dubbelt. Först 
revanscherade man sig för ud-
damålsförlusten mot Ruoska 
senast lagen möttes och vann 
med 5–3. Därmed petades Ru-
oska ner från täten i samman-
draget. Den andra matchen 
vann Våsc enkelt mot TPS 2 
med 5–0. (ib)

Våsc tar
täten i fyran

RUOSKA    3
VÅSC    5

TPK II    0
VÅSC    5

ISHOCKEY. IFK:s hocketje-
jer var i helgen på två borta-
matcher i Valbo utanför Gävle 
och bärgade den första poäng-
en någonsin för ett åländskt 
hockeydamlag i seriesamman-
hang.

I den första matchen ledde 
Valbo med 5–3 med bara någ-
ra minuter kvar, men IFK-tje-
jerna hämtade in försprånget 
till 5–5 efter en riktig käm-
painsats. Grönvitt fyrade av 
sammanlagt 33 skott mot Val-
bomålet, en hygglig siffra med 
tanke på att matcherna bara 
spelas i två perioder.

Den andra matchen mot 
Hofors bjöd på liknade dra-
matik men färre mål. Trots 
att IFK vann skotten med 
26–8 avgick Hofors med en 
2–1-skalp. Målskyttar under 
helgen var Therese Karlsson 
med tre mål, Emma Daniels-
son med två pytsar och Fred-
rika Nordin med en nätkän-
ning.

Ännu har IFK två hemma-
matcher kvar innan juluppe-
hållet. (ib)

Hockeytjejer 
sköt i massor

VALBO    5
IFK     5

HOFORS    2
IFK    1

ISHOCKEY. Den åländske 
talangen Sebastian Törnblom 
gjorde ett av målen när Norr-
tälje IK i lördags förlorade 
mot Sollentuna HC med 3–5 
i division II norra.  Törnblom 
fi ck dessutom en del beröm i 
Upsala Nya Tidnings referat 
från matchen. På 16 matcher 
har Törnblom nu gjort 12 
poäng (9+3). Med tanke på 
Törnbloms ringa erfarenhet 
och Norrtäljes bottenläge i 
tabellen måste det ses som ett 
förträffl igt facit. (ib)

Törnblom
målar på

KARATE. Karateklubben 
Ogawa arrangerade junior-
tävlingar förra helgen. Totalt 
deltog 14 barn och ungdomar 
i åldrarna 10-15 år.

Juniorerna tävlade i både 
kumite och kata genom att 
möta varandra i pooltävling-
ar, vilket innebär att alla mö-
ter alla i sin pool. Totalt blev 
det 78 matcher under dagen 
där en handfull hade hela  20 
stycken på agendan. (mt)

Hela 78 matcher
i kumite och kata

”
Det fi nns folk som hävdar att baseboll bara är ett 
bollspel. Sant. Men då är det också sant att Grand 
Canyon bara är ett hål i marken i Arizona.” 
 GEORGE F. WILL
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Hemmalaget visade direkt var 
skåpet skulle stå på Baltichal-
lens golv och gick ifrån direkt 
till 6-0.

Gästande Bollstanäs lycka-
des inte spräcka nollan förrän 
efter tio minuters spel och för-
sökte lugna ner IFK:s frene-
tiska tempo med en time out. 
Det bekom inte navet Chris-
tina Fjäder och Jeanette Toi-
vonen det minsta från att gå 
ifrån till en niomålsledning, 
14-5, till halvtidspausen.

– Bollen var lätt som en 
pingisboll men det kan vi för-
stås inte skylla förlusten på, 
säger Lina Lindström, lag-
kapten i Bollstanäs.

– De var snabba, och det var 
svårt att komma igenom deras 
utspridda försvarsspel, fort-
sätter Lindström.

Det märktes att Bollstanäs 
är ett precis nystartat lag med 
en ojämn laguppställning. 
Bortalaget kämpade på men 
blev tids nog slutkört av grön-
vitts rörliga men aningen slar-
viga anfallsspel.

IFK höll ett stadigt för-

språng på tio mål och ökade 
ytterligare på ledningen sedan 
Bollstanäs dragit på sig två 
utvisningar i andra halvlek. 
Segersiffrorna skrevs slutligen 
till 27-13.

– Det blev lite rörigt ett tag 

men vårt försvarsspel fung-
erade bra. Dessutom lyckades 
vi kontra effektivt och fi ck en 
del gratismål i och med det, 
säger Christina Fjäder, lag-
kapten i IFK.

IFK kan nu ta julledigt med 

en fyra segrar i ryggen och en 
femteplats i seriesammandra-
get. Nästa match väntar inte 
förrän den 14 januari.

– Nu ska vi fi ra med lite mat 
och bastu, avslutar femmåls-
skytten Fjäder.

Målskyttet i IFK fördelades 
på fem spelare där målsprutan 
Toivonen svarade för 12 mål.

Text och foto:
 ISAC BOMAN

sport@nyan.ax
tfn 528 462

Handbollsdamer fi rade
lilla jul med jumbokross

IFK MARIEHAMN  27
BOLLSTANÄS SK  13

IFK MARIEHAMN  1
CHIEFS  1

Flög fram. Lina Vartiainen och resten av handbollsdamerna såg till att mota tillbaka Bollstanäs med 27–13 i Baltichallen lördags.

IFK:s handbollstjejer 
reparerade förlusten mot 
serieledarna senast med 
att utklassa Bollstanäs 
före juluppehållet.

Senast lagen möttes i höstas 
avgick Chiefs, ”Bossarna”, 
med en 8-0-seger.

– Vi har varit med i egent-
ligen alla matcher utom just 
den mot Chiefs, där var vi 
utan chans, menar tränaren 
Mikael Rosbäck.

– Då var vi inte beredda på 
tempot, de är ett spelskick-
ligt lag som siktar mot tvåan. 
Men i dag gjorde vi taktiskt 
en pangmatch, sammanfattar 
Rosbäck.

Matchen präglades av till-
knäppt spel med få riktigt 
öppna lägen. En smånervös 

inledande förstaperiod där 
IFK inte riktigt hittade in i 
matchen resulterade som tur 
var för hemmalaget inte i någ-
ra bortamål.

105 betalande på läktarna 
fi ck i den andra perioden 
sedan se serietvåan Chiefs 
inleda målskyttet. Ett hand-
ledsskott från blå passerade 
en skymd Christian Aakula i 
hemmamålet. Lukas Donner 
kvitterade sex minuter senare 
med en inövad variant direkt 
på en tekningssituation.

Höll undan
IFK satt därefter i en växel till 
i sista perioden, men Chiefs 
gjorde detsamma och publi-
ken bjöds på en hjärtklap-
pande avslutning där gästerna 
spelade i power play de sista 
två minuterna av matchen. 
Men en för alla, alla för en var 
dagens slagord i IFK och man 
kom undan med ett stolpskott 

och allmän kalabalik.
Målvakten Aakula svarade 

för en mer än godkänd insats. 
Avslutsstatistiken vanns av 
Chiefs med 34-21.

– Jag fi ck bra hjälp av ute-
spelarna och hade alltid sikt 
på pucken, förklarar han sitt 
spel.

Tiden talar för IFK och man 
har blivit ett betydligt mer sam-
spelt lag sedan seriestarten.

Nästa helg spelar grönvitt 
mot den odiskutabla serie-
jumbon HC Mean Machine 
och allt annat än åländsk se-
ger vore ett smärre mirakel. 
Efter den matchen väntar jul-

uppehåll för IFK innan man 
ska spela om placeringar i vad 
som kallas nedre serien.

I den serien gör man upp 
med 8 lag i grupp B (IFK spe-
lar i grupp A) och man möter 
lagen där i en enkel omgång.

ISAC BOMAN
sport@nyan.ax

”Grönvitt” stal en 
poäng av Chiefs

Tog ner ”bossarna”. IFK spelade 1-1 mot Chiefs i Islandia men det kändes som en seger för 
hemmalaget. Här är det Daniel Sederström och Martin Storkärr som röjer ”bossar”.  Foto: JONAS EDSVIK

ISHOCKEY. Hockeyherrar-
na i västkustligan svarade 
för en liten skräll när man 
spelade oavgjort 1-1 mot 
topplaget Chiefs i Islandia 
i lördags.

� TRAV. Nu kan alla trav-
intresserade börja sätta kryss 
i almanackan inför säsongen 
2007. Nio travtävlingar kom-
mer det att bli nästa år, va-
rav tre kommer att TV-sän-
das som lunchtrav i TV4.

– Dessutom kommer det 
att arrangeras en nationell 
hopptävling på gräsbanan 

mellan 31:a augusti och 2:
a september, meddelar den 
nyligen omvalde ordföran-
den för hästavelsföreningen, 
Anders Stenmark.

Hästavelsföreningens sty-
relse har nyligen omvalts 
enligt stadgarna. Mathias 
Sandberg och Dan Björk-
roth har i och med det gått 

från suppleantuppgifter till 
att bli ordinarie medlemmar. 
Nästa uppgift för den nya sty-
relsen blir att hitta en efterträ-
dare till verksamhetsledaren 
Joakim Eriksson, som avgick 
tidigare i höstas.

 – Inget är bestämt än så 
länge, säger Anders Sten-
mark. (ib)

Nio travtävlingar 2007 � FOTBOLL. I helgen av-
gjordes den näst sista turne-
ringen för året i IFK Marie-
hamns regi i Eckeröhallen. 
Totalt åtta lag med cirka 150 
spelare deltog i December 
Cup för flickor födda 1992. 
Finalen blev ett förenings-
derby mellan Boo FF och 
Boo FF F93:1 från Nacka. 
Det äldre laget drog det 
längsta strået och vann med 

5-0. Turneringens Fair Play-
pris gick till Forsby FF från 
Köping. 

IFK Mariehamn slutade 
sjua i turneringen. (ib)

Dubbelt Boo i fl ickturnering

ISHOCKEY
B-pojkar Upplandsserien 
Team Uppsala-IFK Mariehamn 2–4
Målskyttar: Linus Sandström 2 , Jesper 
Mörn 2.

Resultatet för FF Jaro, som 
klarade ligakontraktet tack 
vare 0-0 på WHA i sista se-
riematchen, kommer att 
vara några tusen euro på 
plus för detta verksamhets-
år. Detta säger Tapani Salo, 
styrelsemedlem med ansvar 
för ekonomin till Jakobstads 
tidning.

– Vi har det relativt bra i 
Jakobstad om folk bara skul-
le förstå det. Jag har förstått 
att ekonomin är riktigt dålig 
i Kuopio, Kotka och Lahtis. 
Hos oss är den under kon-
troll och vi betalar hela tiden 
på lånen. Samtidigt är varje 
år en ny utmaning. Det är 
ingen lätt uppgift att få det 
hela att gå runt, säger Tapani 
Salo.

I år räddades ekonomin 
mycket tack vare försälj-
ningen av Denis Tumasian 
till Torpedo Moskva. Det 
ryska ligalaget betalade 
drygt 200.000 euro för den 
grovjobbande mittfältaren. 
Däremot blev spelarutgif-
terna större då klubben in-
förskaffade målvakten Jani 
Viander samt den utländska 
duon Boris Lucic och Angel 
Ginev.

Förlängda kontrakt
Jaro har förlängt kontrakten 
med Niklas Storbacka och 
Toni Junnila. 29-årige Stor-
backa, med 133 ligamatcher 
i ryggen, skrev på för ett år. 
22-årige Junnilas kontrakt är 
tvåårigt.

BJÖRN EKLUND
bjorn.eklund@nyan.ax

tfn 528 462

FF Jaro 
gick på plus
FOTBOLL. IFK Mariehamn 
gick 35.000 euro på minus. 
Ligakonkurrenten FF Jaro 
kommer, mycket tack vare 
försäljningen av Denis Tu-
masian, att gå några tusen 
euro på plus.

FOTBOLL. Nu är alla datum 
för IFK Mariehamns hem-
mamatcher i ligacupen fast-
ställda. Samtliga matcher 
spelas inom februari månad. 
Alla matcher har starttid 
19.00 och spelas i Eckeröhal-
len: IFK–MyPa onsdag 14/2 , 
IFK–Honka onsdag 21/2 och 
IFK–FC KooTeePee tisdag 
27/2. (be)

IFK:s hemma-
matcher klara

FOTBOLL. Esboklubben 
Honka, som vann damernas 
FM-guld i fotboll i år, har 
förlängt kontrakten med för-
svarsspelaren Veera Vartiai-
nen, anfallande mittfältaren 
Linda Lindqvist och mittfäl-
taren Anna Laurila. Vartiai-
nens kontrakt gäller i två år.

Vartiainen kom till Hon-
ka i fjol och har spelat åtta 
landskamper. Lindqvist gjor-
de nio mål under den senaste 
säsongen och har spelat tolv 
landskamper. (FNB)

Mästarna Honka 
förlängde kontrakt

DART
Klubbtävling 28/11.
Herrklassen:
1) Kim Brandt 2) Peter Gustafsson 3-4) 
Jhonny Lindberg och Tony Björkman.
Bästa utgång: Brandt 109.
Minst pilar: Brandt 19.
180: Brandt 1 st.
Damklassen:
1) Inger Lampén 2) Anna Johansson 3-4) 
Gun-Gerd Lindberg och Lillian Lampén.
Bästa utgång: Inger Lampén 103.
Minst pilar: Johansson 16.
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IFK Mariehamns julkalender 2006

Lucka 1:

Lucka 2:

Lucka 3:

Lucka 4:

Lucka 5:

Lucka 6:

Lucka 7:

Lucka 8:

1330, 340, 1165, 582, 278, presentkort 1284.
16, 1025, 240, 2435, 724, tårta 1878.
665,, 1927, 2826, 189, 1113, julskinka 779.
455, 406, 1774, 2807, 352, radio 492.
77, 2604, 1979, 306, 2676, klockradio 358.
1130, 581, 670, 1016, 172, radio-cd 1691.
2610, 691, 1177, 3, 1827, resa 1209
1890, 1199, 191, 1945, 2265, presentkort 715.

 Idrottsföreningen
 Kamraterna r.f
 Mariehamn

kallar till

årsmöte
måndagen den 11 

december kl. 19.00 i 
Wiklöf Holding Arena, 

konferensrummet

• Stadgeenliga 
 förhandlingar

• Prisutdelning

• Servering, lotteri

Alla medlemmar 
hjärtligt välkomna!

Styrelsen

Lucka 1.

Lucka 2.

Lucka 3.

Lucka 4.

Julskinka: 3033, 3523.
Övriga: 82, 458, 964, 986, 1058,
1412, 2280, 2331, 2539, 2746,
3187, 3562, 3941, 4343.
Toppvinst: 446.

Julskinka: 1270, 2606.
Övriga: 186, 356, 528, 542,
665, 789, 1736, 1781, 2028,
2350, 2842, 2869, 3035, 4142.
Toppvinst: 2218.

Julskinka: 102, 2227.
Övriga: 98, 501, 620, 944, 1201,
1646, 1755, 1953, 2859, 3687,
3803, 4178, 4384, 4417.
Toppvinst: 2572.

Julskinka 2904, 4164.
Övriga: 352, 838, 1157, 1429,
1917, 1975, 2172, 2202, 2500,
3297, 3340, 3383, 3497, 3665.
Toppvinst: 498.

JICKENS JULKALENDER

Enligt ett pressmeddelande 
från Åland Uniteds ordföran-
de Jan-Ove Fellman är Natalia 
Rickne i första hand en anfalls-
spelare som även kan spela på 
mittfältet tack vare sin stora 
arbetskapacitet. Hon har spe-
lat i Bollstanäs de senaste sju 
åren och utsågs till lagets bästa 
spelare den här säsongen efter 
att ha noterats för sju mål i se-
riespelet.

– Med fi nska mått mätt är 
det en bra fotbollsspelare. Hon 
kommer ersätta (Rosa) Lappi-
Seppälä fullt ut och lite till i 
och med att hon kommer att 
fl ytta till Åland och vara med 
på träningarna, säger Uniteds 
tränare Robert Dahlin.

Rickne fl yttar till Åland i 
mitten av januari och bidrar 
till att öka konkurrensen i an-
fallet som nu ser mycket starkt 
ut i United. Men ännu behövs 
större bredd för att klara av 
den tuffa säsongen 2007 med 
öspel, ett utökat antal ligamat-
cher och ligacup.

– Två-tre spelare till är ett 
måste för att vi ska orka med, 
menar Dahlin.

ISAC BOMAN
sport@nyan.ax

Åland United gjorde klart
med det första nyvärvet
FOTBOLL. Åland United 
har redan börjat rusta på 
ligatruppen inför nästa 
säsong. Nu har man gjort 
klart med 22-åriga Natalia 
Rickne från svenska divi-
sion I-laget Bollstanäs SK.

Första värvet. Natalia Rickne (infälld) från Bollstanäs SK är Åland United första nyförvärv inför säsongen 2007.
 Foto: ERKKI SANTAMALA/PRIVAT

� TRAV. Det ålandsägda stoet 
Tequila Zon är på gång igen ef-
ter uppehållet med operationen 
av lösa benbitar. På fredagskväl-
len styrde kusken och tränaren 
Erik Lindegren Tequila Zon 
till en fi n andra plats i V65-täv-
lingarna på Bergsåker. Tequila 
som tog kommandot direkt från 
start var snubblande nära att 
hålla hela vägen från start till 
mål, men den tunga blöta tunga 
banan sög musten ur stoet på 
innerspåret och Easy Broline 
med Örjan Kihlström hann upp 
Tequila kort före mål och vann 
knappt. 

– Hon gjorde en riktigt bra in-
sats idag, vi får vara fullt nöjda 
med insatsen och det känns som 
om hon är på gång igen säger 
Lindegren.

Andra platsen gav 14.000 
svenska kronor. Sammanlagt 
har det 5-åriga åländskägda 
stoet i år sprungit in 270.300 
kronor. (ib)

Lyckad comeback 
för Tequila Zon

IFK Mariehamn: kallar till årsmöte 
måndag 11 december 19.00 på 
Wiklöf Holding Arena i konferens-
rummet.

ÅSSF: Deltävling 3 i luftgevärcupen 
avgörs på tisdag kl. 18.15 i Bredmo. 
Juniorer som skjuter med stöd tävlar 
på onsdag samma tid.

IFK-fotboll: Flickor 97-98. Träning 
i morgon 17.00 på Idrottsgården. 
Ingen träning onsdag.

ÅSSF Pistol: Luftpistol, SAL:s 
andra lagserietävling torsdagen 7 
december 18.15 i Bredmo skyttehall. 
PS. Även träning alla torsdagar 
18.00-20.00. DS.

Lotto
Rätt rad: 3, 8, 22, 26, 27, 31, 34.
Tilläggsnummer: 5, 15, 36.
Vinstprognos: 7/-, 6+1/12.146,60 
(19), 6/1271,40, 5/42,00, 4/10,60.

Joker
2 4 0 2 0 1 8.
Vinstprognos: 7/-, 6/116.499,10 
(1) 5/5898,80, 4/407,30, 3/45,30, 
2/11,00.

Viking Lotto
2, 30, 31, 38, 43, 45.

Tilläggsnummer: 18, 42.
Lyckonummer: 43.
Vinstprognos: 6/-, 5+1/11.862,30 (3), 
5/1156,80, 4/25,20, 3/5,90.

Trav, V75, Jyväskylä
I/2, II/2, III/4, IV/10, V/10, VI/8, VII/2.
Vinstprognos: 7/1065,40 (158), 
6/13,60, 5/-.

Stryktipset
12X 111 X11 11X2
Vinstprognos: 13/7142,80 (14), 
12/242,20, 11/18,50, 10/3,60.

Sportens kom ihåg

Rätt tips

� FOTBOLL. Mittfältaren 
Peter ”Sjölle” Sjölund har nu 
skrivit under ett nytt avtal med 
ligaklubben IFK Mariehamn. 
Kontraktet gäller i två år.

– Sjölle var en av Tipsligans 
”hetaste” spelare under höst-
säsongen och vi hoppas att 
han håller samma höga nivå 
under hela nästa säsong, säger 
klubbdirektör Peter Matts-
son.

Mittfältskollegorna Gabriel 
Petrovic och Mika Niskala 
står ännu utan kontrakt. Båda 
har sökt in i skolor och väntar 
antagningsbesked de närmas-
te dagarna. (mt)

Nu har 
”Sjölle”
skrivit på

Annonsera i 
den tidning 

du själv läser!

Monsoon Cup i Matchracing 
avslutades i går i  på malayisis-
ka vatten i Kuala Terengganu. 
”Ålandslaget” Team Apport.
net med Staffan Lindberg och 
Björn Hansen slutade på sjätte 
plats efter att ha fått stryk av 
fransmannen Mathieu Richard 
i kvartsfi nalen. Fransmannen 
vann race två, fyra och fem 

och gick vidare efter stenhård 
matchserie.

– Tyvärr faller vi återigen på 
våra egna misstag. Vi borde 
vunnit den fjärde seglingen när 
vi ledde med tre-fyra båtlängder 
men tyvärr valde fel kant på för-
sta länsen. Mathieu drog dess-
utom på sig ett straff efter att ha 
tagit för mycket plats i länsrund-
ningen. Vi tappade tyvärr lite 
för mycket distans på slutet av 
andra kryssen och länsen så han 
hann ta straffet på mållinjen 
och vann med en halv båtlängd, 
berättar taktikern Lindberg.

– Det är otroligt små margi-

naler. Vi har missat semifi nal 
två world-tourtävlingar nu i höst 
i sista och avgörande kvartsfi -
nalmatchen. Det känns som att 
det borde vara vår tur snart att 
knyta ihop säcken, fortsätter 
Björn Hansen.

Team Apport.net kommer nu 
att ta ett par månaders vinterle-
digt innan man åker till London 
i februari för JP Morgan Cup 
där man kom tvåa i vintras.

Namnkunniga Alinghi med 
Peter Holmberg från Virgin Is-
lands slutade överst i samman-
draget.

ISAC BOMAN

Ålänningar sexa i Monsoon Cup

Till slutspel. Av tolv lag kvalifi cerade sig Team Apport.net med skippern Björn Hansen för 
kvartsfi nal i Monsoon Cup i Malaysia. Här duellerar ”Ålandsbåten” med Chris Dicksons mannar från 
Nya Zeeland.  Foto: teamhansen.se

SEGLING. Team Apport.
net med ålänningarna 
Björn Hansen och Staffan 
Lindberg åkte ut i kvarts-
fi nalen i Monsoon Cup i 
Malaysia.
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� I två insändare skrivna av 
Runar Karlsson (c) respektive 
Anthonio Salminen (fs) berörs 
stadens ekonomi.

Den först nämnda skri-
benten försöker med några 
lösryckta nyckeltal visa på 
skillnader mellan stadens och 
Saltviks kommuns ekonomi i 
syfte att bevisa fördelarna med 
nuvarande kommunstruktur. 
Slutsatserna av jämförelsen är 
förvånansvärda.

Karlsson menar att eftersom 
Saltviks kommun har lägre 
driftskostnader per person 
inom utbildnings- och social-
väsendet jämfört med motsva-
rande kostnader i staden inne-
bär det att större kommuner 
inte är bärkraftigare än små. 
Frågan är principiellt viktig 
och behöver utredas mera hel-
täckande innan man kan ge ett 
tvärsäkert svar.

Däremot förbigår Runar 
Karlsson med tystnad att de 
nyckeltal han själv presenterar 
för allmän förvaltning visar att 
Saltviks kommun har drygt 30 
procent högre nettokostnader 
per person än Mariehamn har.

De som talar för färre kom-
muner utgår just från detta 
dvs. att med betydligt mindre 
förvaltningar kan man sköta 
större kommuner vilket skapar 
utrymme för att producera väl-
färdstjänsterna.

Dessutom måste man när 
man jämför Mariehamn och 
Saltvik beakta skillnaderna 
både i volym, mängd och kva-
litet i stadens serviceutbud. Att 
Mariehamnarna har en hög 
servicenivå inom social- och 
utbildningsväsendet är ett poli-
tiskt ställningstagande grundat 
på fullmäktiges vilja att tillmö-
tesgå stadsbornas önskemål.

Staden erbjuder dessutom 
utöver den lagstadgade servi-
cen ett antal tjänster inom kul-
tur, fritid och idrott som ingen 
annan kommun på Åland kan 
mäta sig med. Trots detta är 
stadens kostnad per person för 
den allmänna förvaltningen 
lägre än i Saltvik.

Med andra ord producerar 
stadens förvaltning mer per 
skattöre än Saltviks samtidigt 
som serviceutbudet är större 
och kompetensen mera omfat-
tande i staden. Därmed inte 
sagt att Saltviks kommun skul-
le missköta sig. Tvärtemot.

Runar Karlssons försöker i 
slutet av sin insändare skräm-
ma med att färre kommuner 
skulle leda till större skolor, 
sämre service inom äldre-
omsorgen och en ökad cen-
tralisering. Min uppfattning är 
den motsatta. Genom större 
kommuner minskar vi de all-
männa kostnaderna och kan 
trygga decentraliseringen av 
skolor, äldreomsorg och annan 
kundnära kommunal service.

Runar Karlssons resone-
mang begränsar sig till Saltvik 
och den politiska undertonen 

bygger på den klassiska spän-
ningen mellan stad och lands-
bygd.

En kommunreform måste 
se till helheten och den måste 
bygga på solidaritet. På vilket 
sätt skall Geta kommuns fram-
tid tryggas?

Om vi inte skapar större 
kommuner fi nns det bara två 
möjligheter på kort sikt. Land-
skapet tvingas pumpa in stora 
stöd för att kommunen skall 
hålla sig fl ytande. Är det en 
lösning eller är det ett sätt att 
skjuta upp nödvändiga refor-
mer?

Det andra alternativet är 
att kommunen befrias från 
vissa av sina skyldigheter och 
vi får en kommunstruktur där 
kommunerna beroende på sin 
bärkraft har ”fl exibelt ansvar” 
för produktionen av välfärds-
tjänster. Sådan kommuner har 
primärt en identitetsskapande 
funktion . Strukturen är typisk 
för Färöarna och Island och 
beskrivs väl i ÅSUB:s rapport 
2006:5 av Katarina Fellman.

Socialdemokraterna i lik-
het med många som svarat 
på vår åsiktspejling tror på en 
förändring av kommunstruk-
turen. Socialdemokraterna har 
den 17.10 på sitt månadsmötet 
i ett utlåtande formulerat sin 
ståndpunkt. 

De åländska kommunerna 
skall ha samma välfärdsupp-
gifter som idag. Alla kommun-
innevånare skall garanteras 
likvärdig service oberoende av 
hemkommun. För att långsik-
tigt säkra den kommunnära 
servicen krävs en omstruktu-
rering av kommunerna som 
garanterar tillräckliga resur-
ser både i ekonomiskt hänse-
ende och i fråga om kompe-
tens. Antalet kommuner bör 
minska.

Majoriteten av dem som sva-
rat på vår åsiktspejling tror att 
tre eller fem kommuner är ett 
realistiskt antal. För att kunna 
göra säkrare bedömningar av 
en kommunreform skulle det 
vara värdefullt att landskapsre-
geringen utredde konsekven-
serna av att minska antalet 
kommuner till tre eller fem.

Framtiden får utvisa vem 
som har rätt

Anthonio Salminen har helt 
rätt i att stadens ekonomi dis-
kuterades under fullmäktiges 
budgetdebatt. Men diskussio-
nen rörde inte enbart stadens 
budget utan också stadens all-
männa ekonomiska framtids-
utsikter.

Vi kan konstatera att de land-
baserade företagen går bra, vi 
har full sysselsättning , brist på 
arbetskraft, den gångna som-
maren var en stor framgång 
för besöksnäringen, många 
evenemang bidrog till höga 
besökssiffror, bostäder byggs 
både i kommunal och privat 
regi, intresset för att fl ytta till 
Mariehamn är stort, Marie-
hamnarnas köpkraft ökar med 
det allmänna avdraget, intres-
set för att bygga bostäder, kon-
tor och affärer invid Torggatan 
i enlighet med den nya gene-
ralplanen är stort , parkerings-
frågorna i centrum skall få sin 
lösning, KK-huset kommer att 
bidra till stadens ekonomisk 
välfärd, stadens serviceutbud 
är bäst på Åland för att inte 
säga hela landet samtidigt som 
vi har den lägsta skattesatsen 
(16 %). Mariehamn har alla 
förutsättningar att fortsätta att 
utvecklas och blomstra.

Nästa år satsar vi på att 
marknadsföra staden som 
det Maritima Mariehamn. Vi 
kommer att inleda om- och 
tillbyggnaden av Trobergshem-
met. Ytternäs skola kommer 
att genomgå nödvändiga re-
noveringar och Övernäs skolas 
om - och tillbyggnad planeras 
under året.

Stadens viktigaste landmärke 
Pommern kommer att genom-
gå nödvändigt underhåll. Sta-
dens centralförvaltning  skall 
omstruktureras och bli ännu 
mer produktiv. På miljösidan 
har pengar avsatts för att bygga 
ut gång- och cykelvägar enligt 
nya generalplan samtidigt som 
den avgiftsfria kollektivtrafi -
ken fortsätter

 Staden har också upptagit 
70.000 € för att de närmaste 
tre åren förbättra tillgänglig-
heten i staden  för personer 

med funktionshinder. Detta 
är några av stadsfullmäktiges 
budgetbeslut. Beslut som syf-
tar till utveckling och framåt-
skridanden.

Allt detta kostar pengar. Ef-
tersom detta stadsfullmäktige 
inte önskat höja skattesatsen 
har staden varit tvungen att 
låna för att fi nansiera sina in-
vesteringar. Den höga lånebör-
dan uppkom under åren 2003 
och 2004.

Då beslöt stadens politiker 
att investera stort bland annat 
i Tekniska verken, Lotsbrover-
ket och Mariebad. Från den 
tiden härrör den stora lånebör-
dan. Den stadsstyrelse jag lett 
sedan 2004 har dragit ner på 
investeringarna och vi har prö-
vat dem rigoröst. Dagiset Blå-
bäret, Ytternäs skolas om - och 
tillbyggnad och Edlagården är 
exempel på investeringar som 
bantats.

Vid sidan av nämnda inves-
teringar har vi byggt om Tall-
backen och strukturerat om 
daghemmen så att vi får större 
och effektivare enheter (Blå-
bäret och Backeberg). Vi har 
sålt ut fastigheter som staden 
länge förvaltat utan att ha be-
hov av dem. Men vi har också 
gjort oplanerade investeringar 
av vilken de största är i Idrotts-
parken. Wiklöf Holding Arena 
samt kostsamma strålkastare. 
Allt detta har stadens politiker 
i stort sett varit eniga om.

Årets budget har ett över-
skott vilket är litet med dock 
ett överskott och budgeten är 
i balans. Lånebördan minskar 
obetydligt. Vi såg redan i år att 
ekonomin går mot det bättre.

Den höga lånebördan är 
oroväckande och skall inte 
bagatelliseras. Också stadens 
revisorer har uppmärksam-
mat situationen. Alla i  stads-
styrelsen och fullmäktige inser 
situationens allvar. Däremot 
råder det olika meningar om 
vad som  bör göras.

En majoritet i stadsfullmäkti-
ge har omfattat stadsstyrelsens 
budgetförslag som håller drifts-
utvecklingen på en stram nivå. 
För första gången på länge 
minskar stadens personal.

Samtidigt fortsätter vi att 
investera på en nivå som vi 
anser rimlig med hänsyn ta-
gen till den stora lånebördan 
och framtidsutsikterna som ser 
riktigt bra ut för Mariehamns 
stad. Att helt stanna upp sta-
den genom att skära i välfär-
den, hålla in alla investeringar 
och spänna åt svångremmen 
allt vad det går har dock av en 
majoritet i stadsfullmäktige 
bedömts som överdrivet och 
kontraproduktivt.

Ingen kan säga vem som har 
rätt. Bara tiden kan avgöra den 
frågan.

 Barbro Sundback

Förvånansvärda slutsatser
om Mariehamns ekonomi

� Ingen vet vem du är och 
du har enormt mycket åsik-
ter. Min åsikt om dig, är att 
du har ett mycket tråkigt liv, 
eftersom du rör och för i allt 
du egentligen inte vet något 
om.

Min första uppfattning, 

när du började messa, var att 
du är en man. Har nu ändrat 
åsikt. Du är en kvinna.

Min andra åsikt är att du 
är en Besserwisser ut i fi nger-
spetsarna. Har lessnat fullt 
och fast på dina löjliga mess 
du håller på med.

Varför uppskattar du att 
det fi nns kvinnor som vågar 
vara otrogna? Tror du att det 
är svårt för en kvinna att vara 
otrogen?

Finns ju massor med gifta 
män att välja på om man vill...! 
Dom är väl modiga också an-
tar jag. Vill du, om du nu får 
nån partner, att den är otro-
gen mot dig?

Koppla in hjärnan (om den 
fi nns) före du uttalar dig. Ef-
tersom du alltid messar med 
signatur, istället för insändare 
med namn, går inte jag heller 
ut med namn.

Önskar dig en God Jul och 
ett gott eftertänk ande.

 ”Tomtemor”

Till KE HUD FLE

� Nu får det vara slut med det-
ta förmynderi-förslag. Jag läste 
i Tidningen Åland, att det före-
slogs att polisen skall stoppa alla 
mopeder för att sätta dit dem 
som har trimmat.

Är det sånt de skall syssla 
med? Jag tycker inte att det 
passar i vårt samhälle. Jag vill 
här försöka ge en lite annan syn 
på saken, som tidigare inte har 
framkommit i debatten.

Jag har haft körkort i ungefär 
20 år. För ca ett år sedan så köp-
te jag en moped (scooter), bara 
på skoj. Jag var själv emot trim-
made mopeder förut, men har 
nu en lite annan åsikt. Efter att 
nästan dagligen har kört moped 
till jobbet och hem så vill jag här 
försöka förklara att det faktiskt 
kan vara trafi ksäkrare om man 
tar bort en s k strypning på mo-
peden.

Strypningen är där för att för-
hindra att mopeden går fortare 
än 45 km/ timme. Faktum är att 
så länge strypningen fi nns, så 
går den inte mer än 30-35km/ 
timme. För det första är dessa 
motorfordon inte lagade för 
detta. När man exempelvis har 
stannat i en korsning för att se-
dan köra ut, så är det mycket 
stor risk att mopeden stannar 
eftersom den inte ”får tillräck-
ligt med luft”.

Trafi ksäkert? Ja, om det inte 
råkar vara fl era fordon i farten. 
Om man kör i 40km/ timme i 
stan så stoppar man upp övrig 
trafi k. Bilar kör om, i princip 
när som helst och var som helst 
och väldigt nära eftersom det i 
princip alltid kommer mötande 
trafi k och bilarna inte kan ta ut 
på motsatta körbanan. Detta är 
väldigt obehagligt och defi nitivt 
inte trafi ksäkert. Man har en 
känsla som mopedförare att 
man inte riktigt är välkommen 
i trafi ken med ett fordon som 
inte kan ”följa med tempot”.

Sedan strypningen togs bort, 
så har omkörningarna minskat 
radikalt och man följer med den 
övriga trafi ken på ett helt annat 
sätt. Man har inte heller några 
problem när det gäller att kom-
ma ut i en korsning. Det känns 
tryggare med andra ord.

Min moped är som sagt en 
scooter, ännu värre är detta 
fenomen med en moped med 

växlar. Om det är någon som 
tvivlar, så är det bara att själva 
ge sig ut i trafi ken under några 
dagar och se efter hur det fak-
tiskt fungerar eller snarare inte 
fungerar. Med risk för att åka 
fast för trimning, så kan jag ty-
värr inte låna ut min.

Jag kör alltså i fullt laglig fart 
(max 45) som en moped får 
göra, men däremot är som sagt 
strypningen borttagen, dock inte 
för att köra för fort utan för att 
inte bli ”i vägen” och därmed bli 
påkörd. Jag vet att många ung-
domar har gjort samma sak och 
alltså gjort en liten trimning just 
av detta aktuella skäl.

Sedan fi nns det ju förstås alltid 
personer som vill köra fort och 
därför trimmar. Och att dessa 
personer skall åka fast, det un-
derstöder jag fullständigt. Men 
att be polisen att stoppa ALLA 
mopeder fast man kör laglig 
fart, är alldeles absurt.

Inte stoppar man alla bilar 
heller och kontrollerar om de 
går fortare än max 90 km/ tim-
men som är den högsta tillåtna 
hastigheten här på Åland.

Om man åker fast för fortkör-
ning med moped, och därmed 
även trimning, så är det själv-
klart att straffet skall vara däref-
ter. Straffpåföljden för detta är 
redan tillräcklig anser jag.

Ungdomarna får ju lägre 
straff om de exempelvis kör bil 
utan körkort, då åker de dit för 
olovlig körning och även kör-
kortet uppskjutet, men åker 
man dit för trimning, så får man 
böter även för felregistrering av 
fordon. Mer straff alltså.

Däremot så tycker jag att 
det är bra om det blir ett riktigt 
mopedkörkort, med teori och 
även uppkörning, ungefär som 
lättmotorcykelkort är i dag. Det 
är ju i princip bara att ge sig ut i 
trafi ken som det är nu.

Avslutningsvis. Ta fast folk 
för fortkörning och dela ut straff 
därefter, men se till att det inte 
blir någon häxjakt på mopedis-
ter som inte överskrider hastig-
heten. Man skall inte trakassera 
och förfölja mopeder, det skapar 
bara ännu mer osämja och ökad 
trafi kfara, mera cykelbaneåk-
ningar och smitningar och ett 
sådant samhälle vill inte jag ha. 

 Än så länge glad mopedist

Trimmade mopeder 
ur en annan vinkel!

Lånebörda. Den höga lånebördan uppkom under åren 2003 
och 2004. Då beslöt stadens politiker att investera stort bland 
annat i Tekniska verken, Lotsbroverket och Mariebad, skriver 
insändarskribenten.

M:hamns tryckeri  600,00 1.000,00   45,00
M:hamns parti  1.500  –  50,00
M:hamns telefon – 2.500 74,00
Eckerö rederi ab  37,00 39,00  1,00
Hildegaard   42.000 – 2,000
C Rundberg 105,00 120,00 1,80
ÅTT 55,00 65,00 –
Alfa  20.000 – 750

HELSINGFORSBÖRSEN
Birka Line A 11,81 12,20 –
Birka Line B 11,66 11,88 –
Nordea 10,76 10,77 0,35
Nokia 15,26 15,27 0,37
Viking Line 21,71 21,99 –
ÅAB A 24,67 24,99 1,00
ÅAB B   24,21 24,29 
1,00

Det har varit nervöst på börsen några dagar, rapporterar Yngve Söderlund 
på Ålandsbanken. Orsaken är att euron har stärkts gentemot dollarn tack 
vare att Tyskland går bra. Den kritiska gränsen på 1,30 mot dollarn bröts 
och i går fi ck man betala 1,32 dollar för en euro. Söderlund konstaterar att 
euron har stigit gentemot dollarn sedan i somras, vilket har tagit som orsak 
att sälja. Men nu har marknaderna åter lugnat sig. Om dollarn har försva-
gats så har kronan istället blivit starkare gentemot euron. Den ”kritiska” 
gränsen var 9,15 kronor för en euro och när väl den passerades så gick 
kronan ända till 9,05. I går låg den på drygt 9,06.
Orklaaktien låg i går på 346,5 Nkr.

Åländska aktiekurser
30.11 2006 KÖP SÄLJ DIV.
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Ålands Energi och
Sjöfartstekniska
förening(ÅESF)

håller

i samband med ordinarie
månadsmöte

Nästa års budgetförslag till
påseende och behandling.

VALMÖTE

tisdagen den 12 december
kl. 19.30 i TCÅ kansli,

Strandgatan 23,
Mariehamn.

Ordförande

Mariehamns stad

vill som arbetsgivare ge sina anställda möjlighet till 
aktiv delaktighet och personlig utveckling samt ett 
arbetsklimat som kännetecknas av öppenhet, rätt-
visa och arbetsglädje. Staden har ca 770 anställda.

Välkommen att arbeta i Mariehamns stad!

Socialförvaltningen följande personal:

1. En barnskötare, deltid 78,4% i arbetsavtal, 
 till specialfritidshemmet Vintergatan från den 
 1.1.2007 och tillsvidare.

2. En barnskötare deltid 59% i arbetsavtal, till 
 daghemmet Storstugan från den 1.1.2007 och 
 tillsvidare.

3. En  städare/köksbiträde, deltid 66 % i arbets-
 avtal till daghemmet Blåkråkan under tiden 
 1.1.07-30.6.07.

4. En socialarbetare, heltid i arbetsavtal, till av-
 delningen för barnskydd och ungdomsarbete  
 med tillträde enligt överenskommelse. Tidigare 
 inlämnade ansökningar beaktas.

Hänvisningen till daghem och fritidshem för vakan-
serna 1-3 avser placering vid inledandet av tjänstgö-
ringen. I övrigt gäller kompetenskrav enligt LF om 
barnomsorg och lön enligt gällande AKTA-avtal.

I enlighet med lagen om kontroll av brottslig bak-
grund skall den som anställs uppvisa utdrag ur 
straffregistret innan anställningen träder i kraft.

Ytterligare information fås av föreståndarna There-
se Båge (vakans 1) tel. 531302,  Gerd Sjöberg (2) tel. 
531294 och vik. föreståndare Gun Himmelroos (3) 
tel. 531291 och avdelningschef Helena Wachowiak 
(4) tel. 531713. 

5. En hemtjänstledare, heltid i tjänsteavtal, under 
förutsättning att den godkänns av stadsstyrelsen.

Till arbetsuppgiften hör att leda och organisera det 
operativa hemtjänstarbetet, handleda fältpersonal 
samt ansvara för omsorgsbedömningar och -avtal.

Kompetenskrav: examen inom det sociala området 
från yrkeshögskola. Uppgiften  förutsätter goda 
ledaregenskaper och förmåga att administrera. Vi 
värdesätter arbetserfarenhet från liknande uppgif-
ter.

6. En ekonomiföreståndare/husmor med ansvar 
 för kök och matservering på Odalgården.

Kompetenskrav: adekvat yrkesutbildning,  ekono-
miföreståndare eller kock. Goda ledaregenskaper 
och administrationsförmåga förutsätts. Vi värdesät-
ter arbetserfarenhet från liknande uppgifter.

7. Fem närvårdare med placering inom hem-
 tjänstgrupperna.

Arbetsuppgifterna är inom stöd- och serviceboende 
samt fältarbete.     
I arbetet ingår obekväm arbetstid som skiftes- och 
helgarbete.     
Kompetenskrav: Närvårdare eller motsvarande 
utbildning inom social- och hälsovårdsbranschen.

För samtliga uppgifter förutsätts god serviceanda, 
flexibilitet, förmåga att     samarbeta i team samt ett 
genuint engagemang i arbetet med äldre.

Lön enligt AKTA-avtalet och tillträde enligt över-
enskommelse.

Ytterligare  information om vakanserna 5-7 fås 
av  omsorgschef Benita Muukkonen,   tel. 531736 
eller hemtjänstledare  Ann-Christine Palmroos tel. 
531747.

Eftersom Mariehamns stad eftersträvare en jämn 
könsfördelning i alla verksamheter ser vi gärna 
båda kvinnliga och manliga sökanden.

Välkommen med din ansökan jämte meritförteck-
ning, som skall vara oss tillhanda senast månda-
gen den 18.12  kl. 15.00, under adressen  
Socialförvaltningen, PB 207, 22101 Mariehamn.

Se även www.mariehamn.aland.fi

Socialnämnden
Mariehamn 4.12. 2006

Inte enkelt slå ihop kommuner
� Christer Carlsson på-
står i sin ledare i tidningen 
Åland den 30 november 
2006 att en kommunsam-
manslagning på Åland är 
nödvändig, ja rentav ound-
viklig. Och socialdemokra-
terna har gjort enkäter på 
stan och i Godby, där det 
framgår att majoriteten av 
de tillfrågade vill ha en för-
ändring av kommunkartan.

Det framgår varken av 
ledare eller enkäter vad nyt-
tan för det åländska folket 
skulle vara med en sådan 
kommunreform. Skulle vi 
få lägre kommunalskatt och 
bättre service kanske? Det 
tror jag knappast.

Vi gjorde en utredning 
härom året på norra Åland 
hur mycket vi skulle kunna 
spara på att ha ett gemen-
samt socialkontor, som skulle 
förläggas till Godby. Soci-
alsekreterarna, som gjorde 
utredningen, kom fram till 
att det skulle behövas 1-2 nya 
tjänster för att kommuninvå-

narna i Saltvik, Sund, Vårdö, 
Geta och Finström skulle få 
lika bra service som hittills! 
Så där rök den inbesparingen.

Behöver jag säga att vi 
ganska snabbt skrinlade 
planerna på ett gemensamt 
socialkontor.

Blev det billigare för 
samhället kanske när vi slog 
ihop Ålands vårdförbund, 
Ålands folkhälsoförbund 
och Ålands centralsjuk-
hus till Ålands hälso- och 
sjukvård? Nej, nu skenar 
kostnaderna iväg och ingen 
vet riktigt var problemet 
ligger.

Det är bara att se på ÅHS 
budget för de senaste åren 
så kan man konstatera att 
kostnadsökningarna ligger 
betydligt högre än konsu-
mentprisindex förutsätter! 
Ingen kan heller med sä-
kerhet påstå att vården har 
blivit bättre efter reformen. 
Så vad blev då nyttan med 
det hela?

Många tror att en kom-
munsammanslagning skulle 
ge stordriftsfördelar på 
så sätt att vi kunde ha ett 
gemensamt kommunkansli, 
som kunde skötas av kanske 
hälften av den administrati-
va personal som i dag finns 
inom kommunsektorn. Det 
skulle knappast bli så.

I stället skulle ett antal 
av de nuvarande tjänsterna 
ombildas och personalen 
omskolas för att bättre 
kunna handha  de nya upp-
gifter som en storkommun 
skulle medföra. I sämsta 
fall skulle också ett antal 
nya tjänster måsta inrättas 
för att tillgodose den nya 
storkommunens invånares 
behov av service.

Vi kunde kanske inte hel-
ler räkna med i framtiden 
att ha två skolor och två 
daghem i Saltvik. Eller två 
brandstationer. I en stor-
kommun måste resurserna 
fördelas på ett sådant sätt 
att servicen främst lokalise-

ras dit där de flesta kom-
muninvånare bor. Där blir 
det i stället större enheter 
för att tillgodose behovet av 
service.

I Saltvik ger vi i dag verk-
samhetsbidrag till ett antal 
föreningar just för att vi 
anser att de utför ett viktigt 
arbete inom bland annat 
barn- och ungdomssektorn 
i kommunen. Kommer 
prioriteringarna att vara 
desamma i Norra Ålands 
kommun?

Men låt folket säga sitt i 
en folkomröstning och låt 
oss så långt som möjligt ut-
reda konsekvenserna av en 
kommunsammanslagning. 
Detta är en viktig fråga och 
därför bör både negativa 
och positiva röster komma 
till tals.

 Runa Lisa Jansson

Telefonkatalog

på nätet

www.aland.ax

� Nu har ”Missnöjd licens-
betalare” inte så bra minne 
för när tv-avgiften sköttes 
från fastlandet gjorde de 
i slutet av 1980-talet och i 
början av 1990-talet änd-
ringar i både begynnelseda-
tum och faktureringsperio-
der med påföljd att vi ärvde 
alla dessa datum rakt av när 
tv-avgifterna flyttades över 
till Åland. 
Tv-avgiften skall beta-
las inom samma månad 
som perioden börjar. De 
flesta faktureringsperioder 
infaller rätt men några kan 
fortfarande ha fakturerings-

månaden i annan rytm än 
begynnelsedatum. Innan vi 
började med direktdebite-
ring av tv-avgiften kunde 
vi ha förfallodagar längre 
fram så att betalningsdagen 
sammanföll med begynnel-
sedatum.

Om ”Missnöjd licensbe-
talare” hör av sig till oss 
per telefon 636 663 eller 
636 670 ändrar vi så att 
perioden överensstämmer 
med begynnelsedatum. 

Med vänliga hälsningar

Tina Hietanen-Rauttu
Posten, Tv-avgifter

Minnet sviker ”missnöjd”
� Om jag tillbringar julaf-
ton i Sverige, vilket jag tänker 
göra, kan jag inte komma 
hem på juldagen.

Förstår att personalen på 
färjorna vill ha julledigt, men 
vore det inte bättre att ställa 
in färjorna på julafton, då 
alla borde vara på plats för 
fi randet.

Juldagen är ju som viken 
dag som helst, bortsett från 
eventuell krappola!

 Besviken

Julresor?

� När jag lyssnade till 
stadsfullmäktiges budget-
debatt i tisdags kväll så 
noterade jag att det råder 
stor oenighet om huruvida 
stadens ekonomi är bra 
eller dålig bland stadens 
ledande politiker.

Egentligen är det ju helt 
onödigt att tvista i denna 
fråga för stadens förnämliga 
finanskansli har ju exakta 
siffror på allt. För att alla 
intresserade skall få chan-
sen att bilda sig en egen 

uppfattning så presenterar 
jag en tabell och ett dia-
gram här intill som belyser 
utvecklingen för stadens 
ekonomi under 10 år.

Det som jag personligen 
tycker att framgår tydligt är 
att staden hade en mycket 
god ekonomi i slutet av 
1990-talet och fram till år 
2002 men att den försämrats 
kraftigt under senare år. 
Skuldbördan anser jag att är 
rent av oroväckande hög.
 Anthonio Salminen (fs)

Alltför hög skuldbörda
Annonsera i 
den tidning 

du själv läser!
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HÄLGE ZITS

Nyankortsvinnare:
Lars-Erik Lindqvist
Nr: 366252 
Vinner en Bingolott. Vinsten skickas på posten. debatt
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1116 personer svarade. 
Ny fråga på www.nyan.ax

MESSA NYAN
Sänd SMS/MMS till 0457-3234444

NYANS ROS

Gillar du nya hemsidan?
Ja:
Nej:
Den gamla var bättre:

77 %
8%

15%

Klipp och klistra ihop din egen adventskalender! Varje dag publicerar Nyan en 
fråga och en bild. Svaret på frågan är ett nummer mellan 1 och 24 som talar om 
var i Nyans julkalender du skall klistra in bilden. Om du har klistrat alla rutor rätt 
har du fredagen den 22 december en vacker bild gjord av Jonas Wilén.

Kalendermallen kan hämtas från Nya Åland på Uppgårdsvägen i Dalbo. 
Klarar du hela pusslet kan du vinna originaltavlan av Jonas Wilén. Två bokpri-
ser delas också ut bland deltagarna. Skicka den färdiga bilden till Nya Åland, 
Uppgårdsvägen 6, 22100 Mariehamn senast 29 december. Märk kuvertet ”Jul-
kalender”. Frågor? Ring Karin Erlandsson, tfn 529 476 eller via e-post karin.
erlandsson@nyan.ax

Julkalendern

1992 startade FN ett långsiktigt projekt för miljö 
och utveckling. Målet är att uppnå en hållbar 
utveckling på jorden. Runt om i världen fi nns 

kontor som arbetar för att nå målen i sin närmiljö. 
Kontoret på Åland har tagit som sin uppgift att 

tydliggöra kopplingarna mellan de globala 
miljöhoten och ålänningarnas vardagsliv. 
I kontorets namn ingår en siffra, vilken?

� �  Tänk att ingen har kommit 
på att elda upp Getabocken, men 
den symboliserar ju att Getaborna 
är typiska träbockar!! Filosofen

� �  Vem har bajsat på golvet på 
stadsbibbans toalett? Besökaren.

� �  Om Åland ska utvecklas, 
måste hälften av LR:s stab av-
vecklas. Vi börjar med Jörgen 
Strand. Allt är möjligt om vi är 
många som enas! Demokrati är till 
för oss. 0457.

� �  Det var längesen jag blev 
så glad som jag blev över Sirpa 
Simons medalj med guldkors. Hon 
är värd den, gratulerar. 040.

� �  Du som risade 
Röde Orms buss-
chaufför efter 
krocken med en 
personbil. Hör av 
dig till mig, det 
var jag som var 
i bilen. Nyan 
har numret!

� �  Du som 
ringde mig i 
söndags och 
sa att du hette 
Lars! Vem 
är du? Ålder? 
0457.

� �  ÅLU XXX! 
Enligt lag så är du 
tvingad att stanna om en 
person går över ett över-
gångsställe! Även i Västernäs! 
Nästan överkörd.

� �  Var det någon mer som såg 
stjärnfallet (som varade länge för 
ett stjärnfall) söderut på himlen kl 
18.10 i torsdags? 0457.

� �  När skidåkarna skulle ha 
pengar till konstsnöanläggning 
så hette det att det skulle finnas 
banor att skida på från oktober till 
mars, typ. Var är dom banorna? 
0457.

� �  Vem var du underbart 
vackra tjej i en grön Honda Accord 
utanför Minimarket i måndags? Du 
såg ut att ha väldigt bråttom! =) 
Killen bakom dig.

� �  Här försöker dom få oss att 
studera i Finland. Med finsksprå-
kig tidning! Motverkar inte det 
syftet då? Lyceist.

� �  Kan man beställa saker från 
Ikeas sida? Ska man tulla på det 
också? Och hur många procent 
då? Nån som vet? 0457.

� �  Varför inte köpa en get 
till jul? Det vore väl kul! Titta in 
på www.annorlundagava.fi med 
många klapptips! 0457.

� �  Visst Nina och om min 
morsa skulle komma och sätta sig 

framför datorn skulle hon ändå 
fatta nada, på samma sätt som de 
flesta 30+ tror jag mig veta. 040.

� �  Skriv dagens rätt rubrik som 
förr, snälla! 040.

� �  Lysande Nina! Bra ledare 
30/11 angående skrämselhotet 
från Finland. Patriot.

� �  Nu måste vi äldre med med 
sämre syn använda förstorings-
glas för att läsa Nyan det var väl 
inte meningen, gör något kära Ni. 
En gammal prenumerant.

� �  Sluta ta in joxmess till Nyan, 
satsa på mer trevlighet istället. Är 
ingen klagospalt eller hur. 040.

� �  Det är inte bara på Solgår-
den dom har trevlig personal i 
Eckerö, även skolan har extremt 
trevlig personal! God Jul!

� �  Sundqvists buss har väldigt 
smutsiga rutor, kanske dags för 
tvättning så här i juletider.. 040.

� �  Danne, bra sagt om det 
skandalösa kk-hustaket! Förslag: 
Reservera en försvarlig bit av 
byggsumman i en fond för kom-
mande tak- och mögelsaneringar. 
De pengarna kommer att behövas 
förr eller senare. 0457.

� �  Inte ska man väl köra på 
trafikskyltar heller ? Inte sant in-
formatören på trafikskyddet ? 040.

� �  Tack du observanta medtra-
fikant! Kan meddela att bromslju-
set nu är lagat. Mvh ÅLD xxx.

� �  Tack mormor för att jag 
fick ha mitt dopkalas hos dej på 
Långö. Hälsningar Gideon.

� �  Klaga inte, gör en insats 
julglädje åt alla. 0457.

� �  Hundägare! Har ni alla 
mindre förstånd än era jyckar? Att 
ha dom med till Jan karlsgården 
och slåss, skälla och skita omkring 
sig och skälla mot hundrädda det 
är bara för mycket. Hoppas det 
är förbjudet nästa år. En med 
förstånd och hunden hemma.

� �  Vi skulle ta en kaffe men du 
hörde inte ens av dig. Du har lovat 
saker du inte hållit. Jag har gjort 
ändringar i mitt liv sådana du oxå 
lovade att göra...? ”A”.

� �  Ann Britt, Ann Britt vi 
saknade ditt godis på marknaden. 
Ingen gör det som du. Godisdrott-
ningen. 0457.

� �  Koivus strumpor äger! 
Koivumäki hälsar god lillajul åt 
alla! 0457.

� �  Idioter som har målat på 
polishuset! Riktiga nassar kan 
stava! Heil då! 0457.

� �  Min gamla Asavisio 
tv ser ut som en arg St 

Bernhardshund när 
licenskontrollanten 
kommer på besök. 
Plingo Ing.

� �  Vad var 
det riktigt som 
hände med 
Bengan vid om-
bordkörningen 
på Eckerölinjen 
18.30-turen i 

fredags? Varför 
måste han vända 

om?? Vafför då då? 
040.

� �  KK-huset kunde 
väl ändå ha fått lite drag av 

Socis eller Miran! 0457.

� �  Nåja alla söta killar som är 
singlar kan faktiskt vara på stan, 
så man vet vilka det är. ;-) Alla är 
ju nästan upptagna. 0457.

� �  Lika som bär: Adam 
Gordon/Fredrik Reinfeldt.. Kjell 
Andersen/nya bondkillen.. Mats 
Granesäter/Birgitt Friggebo.. 050.

� �  Men Danne! Ett ”normalt” 
tak på Konkurshuset skulle ju 
förstöra utsikten från bankhuset! 
0457.

� �  Varmt tack till musikungdo-
marna som gjorde välgörenhets-
konserten i Mariehamns kyrka. 
Utan ert engagemang hade det 
inte blivit någonting alls av arrang-
emanget. Och vilken fin musik ni 
bjöd på! All heder åt er! Tacksam 
åhörare.

� �  Har du möjligen en äldre 
hushållsassistent och har plastbyt-
tan, locket, pressarn kvar till en 
Philips electronic type HR 2881/A 
ring då mig tel 42 534 kvällar.

� �  Otroligt intelligenta typer 
som skrivit ”sieg heli” och ”heil 
hitlelr” på polishuset då. Förban-
nade svagsinta, mindervärda 
nazistsvin!!! Anti-er.

� �  Vet du om att du är så sa...

s läcker... Du hojåkare som kör en 
gul HD, har en jacka med USA-
flagga på ryggen. Såg dig igen på 
stan i fredags. Är du ledig? ”Vill 
ha dig”.

� �  Tack Nyan för att ni anlitar 
H.S så att vi får läsa historiskt nu 
och Då. Tack H.S för all tid du sät-
ter ner på denna forskning för oss 
läsare. Mvh Läsaren.

� �  Är det någon som vet var 
man kan köpa noni dryck? 040.

� �  Min man anser att hunden 
ska ligga på renskinn för 70€ 
medan frun får höra att allt vad 
han köper till henne för 2.70€ e 
dyrt! Detta är Getas snålaste! Kan 
påpeka att samma karl har gått 
och sagt till sina föräldrar att vi 
inte har julmat, vilket är lögn. ”Arg 
granne”.

Dagens MMS-bild

� � Vårtecken i Kroklund.  Bild av 
videkvistknoppar fotograferade den 
1 december. Lars Eriksson.

...till företag, kockar och matgäs-
ter som bidrog till ett fint resultat 
vid Ösellunchen den 30 november. 
Öselgruppen

...till Kristina på Mjuk & Len, för 
att hon är så duktig och professio-
nell. Bikinilinjen

...till personalen på Odalgården 
för den fina bjudningen, samt till 
Spelevinkarna som stod för trevlig 
underhållning! Hälsningar från 
boende i huset.

...till mina klasskamrater Nvvux7 
på Åvi för den jättefina uppvakt-
ningen och gåvan på min 40-års-
dag. Marina.

...till Jan Liljehage! För hans 
skriveri i Nya Åland 1 december! 
Håller med.

� Replik till den nya barn-
skyddslagen, artikel i Nya 
Åland 28.11.2006.

Rädda Barnen i Helsing-
fors har reagerat på den nya 
barnskyddslagen.

Det är helt rätt att det 
behövs mera resurser, men 
FRAMFÖRALLT ett tryg-
gare och mera kompetent 
tillvägagångssätt när det 
gäller barn.

Alla från olika instanser 
som är inblandade i barn-
skyddsanmälningar borde 
få mera kunnande i allt som 
drabbar barnfamiljer i sam-
band med anmälningar.

”Lagförslaget som också 
skall göra det möjligt att 
skydda och stöda barnet även 
där föräldrar inte gett sitt 
tillstånd” gör mig illamående. 

Vilka barn mår bra av att 
bli föräldralösa? Isynnerhet 
pappor har ringa eller inget 
värde vid dessa anmälningar. 
På grund av detta vill jag 
varna alla pappor, som har 
egna döttrar eller styvdöttrar:

Befi nn er aldrig ensamma 
tillsammans med dem, 
varken på resa, övernatt-
ning eller barnvakt, det kan 
resultera i att ni befi nner er 

i häktet på några sekunder! 
Den övriga familjen utkörd 
från hemmet, lögner blir 
sanningar i samma stund 
dom uttalas, allt på grund av 
nitiska psykologer och social-
personal.

Det så kallade rättsmaski-
neriet, som skall prioritera 
dessa fall, tar minst ett år, 
ofta mer. Under denna tid 
är pappan bortkopplad från 
familjens övriga barn också.

Ett barn har rätt till sina 
föräldrar enligt barnkonven-
tionen och får inte kränkas, 
men hur är det i verklighe-
ten? Jo, ett barn har inga rät-
tigheter överhuvudtaget, det 
är utlämnat till godtycklig-
heter och övervakning. Med 
denna urusla behandling av 
barn får vi snart ett samhälle 
av våld, hot och grova brott.

Den ilska som lagras i 
dessa barn på grund av 
ovanstående behandling av 
samhället tar sig ofta uttryck 
i knark och brottslighet så 
småningom och allt är ett 
resultat av hur samhället 
behandlat barnen.

 Majbritt Wikblom

Hur är det 
med barns rätt?

...ros till Hugos i Hammarland. Stort 
tack från åk 5 Näfsby skola.
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När är demokratin
demokratisk på riktigt?

Harriet Tuominen
Epost: harriet.tuominen@nyan.ax
Telefon: 528 441

Bland folk Harriet Tuominen

Förra veckan skrev jag en notis om NSK 
och MR-SAM. Hur många av oss vet 
vad det står för? NSK? MR-SAM?

Om ingen vet, varför använder vi det då? I 
ärlighetens namn gjorde jag det just därför, 
för att få folk att reagera på alla förkortningar 
som tvingas på oss av människor som inget 
förstår.

Kvällen före, sent på onsdagen, det var 
nästan natt, såg och hörde jag på Göran Ro-
senbergs rundabordssamtal. Det handlade 
om svenskan, vad man skall göra med den i 
Sverige. Den låter så väldigt olika i Rinkeby 
och på Östermalm, i Norrland och i Malmö. 
Skall det vara så?

En intressant fråga. Språket är en så viktig 
del av identiteten så det går inte att tvinga 
på människor ett språk som inte är deras. Av 
rundabordsmänniskorna berättade en att hon 
gråter på fi nska. Och en annan att han blir 
arg på sörmländska.

Skriftspråket däremot behöver vara sånt att 
alla kan förstå. Där behöver man inte signa-
lera ursprung på samma sätt. Så förstod jag 
det åtminstone.

Det jag försöker komma till, och som run-
dabordssällskapet kom till, är det som inte 
kommer från oss själva, genuina lika väl som 
infl yttade, utan som prackas på oss utifrån.

I torsdagens tidning hade vi en rubrik: Dahl 
blir Paf Opens Tournament Director.

Samma dag fanns på redaktionens arbets-
lista en punkt som hette ”Tour Quality på 
ÅHRS”.

Ingendera sade mig ett enda smack. Då 
måste det fi nnas en massa andra människor 
som inte heller har koll på vad det handlar 
om. Och vad leder det till? Jo, man ger fasen 
i det. Man bryr sig inte. Man byter kanal.

Nu kanske Paf hävdar att det inte gör 
nånting om några tanter inte hänger med. De 
som berörs vet. Men är det så tidningar skall 
fungera? Vända sig bara till dem som berörs? 

Vad är alternativet?

Jag har svaret! Den underbara språkmän-
niskan Fredrik Lindström satt där vid det 
runda bordet och sade som han brukar att 
språket hela tiden utvecklas. Men engelska 
skall det inte bli.

Han tog bankvärlden som exempel. Där 
kryllar det av underliga termer, som bara de 
invigda förstår.

– Vi är tvungna att använda de här termer-
na. Det fi nns inget ord på svenska, säger de. 
Men det är deras, vår plikt att hitta på nya ord 
för nya begrepp. Sade Lindström.

Det är vår plikt att inte använda engel-
ska ord. Det är vår plikt att hitta på ord på 
svenska som talar om vad det handlar om. 
Det är inte förbjudet utan precis tvärtom!.

Så sätt igång och hitta på turnering, tävling, 
chef, strand, boll, kvalitet och andra ord som 
vi aldrig tidigare har sett på svenska. Nu är 
det fritt fram!

I en reklampaus i programmet dök ett glasbruk 
upp i rutan. Man uppmanades njuta av julens 
varma drycker i kristallmuggen Hotto (hot för 
het?). Och den varma hälsningen avslutades 
med ett  ”Merry Christmas, önskar Orrefors”.

En vacker dag kommer någon att hitta på 
”God Jul”.

Ett ord för x-mas?

Eller så är det som lantrådet Roger 
Nordlund (c) har antytt att tidtabellen 
passar illa. Just nu siktar ordförandena 

för de tre stora partierna; han själv, liberaler-
nas Viveka Eriksson och socialdemokraternas 
Barbro Sundback på lantrådsposten om ett år. 
Då passar det illa att sitta i riksdagen.

I valet för fyra år sedan ställde centern, libe-
ralerna och socialdemokraterna upp med var 
sin lista med fyra kandidater och de frisinnade 
och obundna hade två kandidater var på en 
gemensam lista. Nu är det svårt att få ihop ett 
namn var för de borgerliga partierna på en lista. 
Och socialdemokraterna överväger att stå på 
sidan om. Enligt Sundback uppfattar folk inte 
valet som demokratiskt. Det skulle vara bättre 
med majoritetsval.

Barbro Sundback är den politiker som under 
åren har visat förmåga att resonera analytiskt 
och att inte låta sig dras med i populistiska 
utspel. Det kan politiker i olika läger vittna om 
även om de inte delar hennes åsikter. Därför är 
det befogat att fråga vad som har hänt. Vill hon 
ändra systemet för att ge sitt eget parti ett bättre 
utgångsläge.

Valet till riksdagen uppfattas alltså inte som 
demokratiskt för att det inte automatiskt är den 
som får mest röster som blir vald. Fast hittills 
har det ju varit så.

Samma invändning har år efter år riktats mot 
lagtingsvalet av människor som inte har analy-
serat politikens väsen på det sätt som Sundback 
brukar göra. Någon med färre röster väljs in 
medan någon med fl er röster stannar utanför.

Om valet skulle stå mellan några starka män 
med mycket pengar och ett enormt ego så 
skulle det se ut precis så som Sundback anser 
att folket vill ha det. Den som lovar mest, som 
talar bäst och som ser bra ut (?) får de fl esta 
rösterna. (Men inte ens i USA är det alltid den 
som får mest röster som vinner.)

Men nu har vi ett system där olika intres-
segrupper talar för det de anser att är bäst. Vi 
kallar dem partier, men vad det handlar om är 
intresseföreningar. Människor med liknande in-
tressen går ihop i föreningar. En del gillar jakt, 
andra att bli rika medan en grupp helst sitter 
och mediterar utan bli störd av vattenskotrar.

I val samlar man kandidater från respektive 
förening på var sin lista. Alla vet att oberoende 
av vem på listan som blir vald så handlar det om 
samma sak; främja jakt, främja den egna plån-
boken eller främja tyst meditation. Alltså är det 
rösterna på listan som räknas, för de som röstar 

på en viss lista vill alla samma sak. Men alla kan 
inte väljas in, så då tar man dem på listan som 
har fått fl est personliga röster. Och då kan det 
gå så att någon med många personliga röster på 
en lista med få röster totalt blir omsprungen av 
någon med inte så många röster på en populär 
lista.

Är det odemokratiskt? Har folkets röst inte 
blivit hörd?

Tycker Barbro Sundback verkligen det?
Om 3.500 ålänningar röstar på socialde-

mokraterna och Barbro Sundback får 1.200 
av rösterna, medan 1.352 ålänningar röstar 
på Ålands framtid och Anders Eriksson får 
1.300 av rösterna. Är det då Anders Eriksson 
som Barbro Sundback och Ålands folk vill se i 
riksdagen?

Sundback säger att i riksdagsvalet, när man 
väljer bara en som skall företräda hela Åland, 

då behövs ett annat system, majoritetsval av 
något slag.

Visst kan man tänka sig ett val i två omgång-
ar, som presidentvalet, där de två som får mest 
röster går vidare. Då kan man vara säker på 
att den som vinner har över hälften av rösterna 
bakom sig.

Men är det värt att satsa så mycket på ett val, 
som partierna själva är totalt ointresserade av?

nyan.ax
KOMMENTERA LEDAREN PÅ

Vi har ett riksdagsval på 
kommande och partier-
na har svårt att visa ens 
en gnutta entusiasm. 
Alla litet mer namnkun-
niga politiker väljer att 
stanna hemma. Kanske 
för att inte avslöja sig 
som rätt lokala och inte 
så pålästa i större sam-
manhang. Eller..?

Chanslös. Utan samarbete med någon eller några av de borgerliga partierna har socialdemo-
kraterna små chanser att få in någon i riksdagen. Är det därför ordförande Barbro Sundback tycker 
att valet är odemokratiskt och talar för någon form av majoritetsval? Skulle det öka intresset för 
själva valet så kunde man se det som en vinst för demokratin. Men om det görs bara för att gynna 
någon – vilket i och för sig blir svårt – så kunde det klassas som försök att manipulera demokratin.   
 Foto: STEFAN ÖHBERG

”
Fred och harmoni i arabvärlden åstad-
koms inte utan arabers medverkan.”
 DAVID IGNATIUS I WASHINGTON POST
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LUNCHBUFFÉ
måndag-fredag 11.00-14.00

Måndag 4.12
Köttgryta Diablo, GL

Stekt sik med remouladesås, L
Tandorigrillade grönsaker med

yoghurtsås, G
Salladsbord, 3 varmrätter,

kaffe 8,50€

Mariehamn Mariehamn

Mariehamn Mariehamn

METEOROLOGISKA INSTITUTET

Vädertjänsten Tel.060010600 3,95 /min +lsa

+25+20+15+10+50–5–10–15–20

Utomlands i går

Upp NerSolen i dag
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I går kl 14

Jomala - −
Åbo 6 nm
Helsingfors 7 nm
Stockholm 7

Nyhamn 6 VSV 10
Märket 6 SV 8
Kumlinge 6 V 7

Vattenståndet i går kl 14

Föglö +29 cm Åbo +30 cm

Mariehamn 9:22 15:39
Helsingfors 9:02 15:19
Stockholm 8:23 14:54

Köpenhamn 9

Oslo 7

London 11

Bryssel 10

Paris 11

Madrid 11

Rom 16

Aten 13

Moskva 4

Utanför Zeipels träffar 
vi på dagens ålänning, 
Evelyn Joelsson. Hon 

är på stan med sin mamma 
Eva Joelsson och lillesys-
ter Alvina samt pojkvännen 
Simon Påvals. Evelyn bor i 
Strandnäs, Mariehamn och är 
19 år gammal.

Vad gör du på stan 
i dag?

– Jag är ledig i dag så jag går 
runt på stan lite och vi har 
just varit till Robert´s Coffe 
och köpt brownies. Så nu 
skall vi hem och mysa och 
äta gott.

Var jobbar du någon-
stans?

– Jag jobbar på Byggvaruhu-
set, i kassan sedan två veckor 
tillbaka. Jag trivs, det fi nns 
många fi na pojkar där.

Hur ska du fi ra lillajul?
– Det ska bli middag hemma 
och så kanske vi får Sverige-
besök. Och Lillajulstomten 
måste komma!

Har du börjat köpa jul-
klappar till julafton då?

– Ha, ha, det har jag inte ens 
tänkt på!

Julpynt då, har du börjat 
med det?

– Jo, det har vi nog. Vi har lil-
lajulgran och har julpyntat. Vi 
ska också baka pepparkakor 
snart.

Vad gör du på fritiden när 
du inte jobbar?

– Jag vet inte, inte så mycket. 
Leker med min lillasyster Al-
vina, hon är alltid så glad så 

det är roligt. Och så är jag för-
stås med min pojkvän, Simon.

Och din hälsning går till?
– Jag hälsar till mormor, mor-
far, farmor och farfar. Och till 
mina arbetskamrater!

SUSANNA HAGMAN (PRAO)

SANDRA GUSTAFSSON (PRAO)

”Lillajulstomten måste komma!”

Familjestund. Evelyn Johansson är ute på stan med sin 
lillasyster Alvina och pojkvän Simon. Nu är de påväg hem för att 
mysa och äta gott. Foto: SUSANNA HAGMAN (PRAO)

Fiskgryta
10-12 potatisar, ca 1 kg
1 burk (500 g) krossade tomater 
(basilika)
2 dl vatten
1,5 tsk salt
1 krm peppar 
500 g fi skfi lé t ex sej, torsk
0,5 tsk citronpeppar
300 g djupfrysta ärter
100 g parmesanost 

Skala och skär potatisen 
i tunna skivor. Koka upp 
tomaterna med vatten, 1 
tsk salt och peppar. Lägg 
i potatisen och koka ca 15 
minuter under lock. Skär 
fi sken i kuber och krydda 
med resten av saltet och ci-
tronpeppar. Lägg fi sken på 
tomat- och potatisbädden 
och strö över ärterna. Låt 
koka ytterligare ca 5 minu-
ter tills fi sken är genomkokt. 
Hyvla eller grovriv parme-
sanosten. Servera fi skgry-
tan med parmesanosten att 
strö över, strimlad sallad 
och bröd.


